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30 bani din Ceyion

Se manifestă încă
imobilism în stimularea 
şi cointeresarea tuturor 
categoriilor de salariaţi

incontestabil, efervescenta muncii 
productive din fabricile şi uzinele 
judeţului, de pe şantierele de con
strucţii îşi pune amprenta pe rea
lizările ce se raportează periodic, 
încheiem lună de lună, trimestru de 
trimestru bilanţuri rodnice, oglinzi 
fidele ale dăruirii şi competenţei ce 
se investesc la toate tocurile de 
muncă. Consecvent principiilor care 
pun în prim-plan grija faţă de om, 
aprecierea lui după calitatea şi can
titatea muncii depuse, cointeresarea 
în muncă şi stimularea celor cu re
zultate remarcabile, statul nostru a 
creat pîrghii eficiente pentru apre
cierea exactă, diferenţiată a aportu
lui fiecăruia la realizarea sarcinilor 
de plan. Bineînţeles, pîrghiile res
pective stau la dispoziţia conduce
rilor întreprinderilor si de felul cum 
sínt stăpînite şi acţionate depinde 
în mare măsură randamentul acti
vităţii de producţie.

Există preocupări pentru a Ie u- 
tiliza. ca un instrumentar preţios in 
cointeresarea oamenilor în muncă, 
şi, de aici, în stimularea unor ini
ţiative creatoare ce vitalizează efor
turile de zi cu zi ale oamenilor 
muncii? Iată o întrebare al cărei 
răspuns vă propunem să-I desprin
deţi din prezentarea detaliată a unor 
stări de fapt.

Cu doi ani în urmă, prin Hotărî- 
rea Consiliului de Miniştri numărul 
J51 se prevedea constituirea în ca- 
rîtul fiecărei întreprinderi a unui 
fond de gratificată pentru stimula
rea trimestrială a cadrelor cu re
zultate foarte bune în muncă şi po
sibilitatea acordării unor premii pen
tru realizarea de economii de ma
teriale la fiecare loc de muncă. Ho- 
tărirea a fost atunci primită cu un 
larg şi îndreptăţit interes, cfezfealiită 
Intr-o serie de adunări pe ateliere, 
secţii sau întreprinderi şi... atît. Atît, 
pentru că ulterior,, intr-un mod cu 
totul inexplicabil, în cele mai multe 
unităţi prevederile ei au fost uitate, 
sau aproape uitate. Un bilanţ al anu
lui 1971 în acest domeniu este de 
natură să dezvăluie cîteva aspecte 
concludente: un mare număr de în
treprinderi nici nu şi-au dat oste
neala pentru constituirea acestui 
fond, iar acolo unde s-a constituit, 
el nu a fost utilizat decît parţial. 
In ultima categorie se înscrie uzina 
„Independenţa" — 60 la sută utili
zat, „7 Noiembrie" — cca 30 la sută, 
„Sticla* Avrig — cca 5 la sută, „Dra
pelul roşu" Sibiu, care nu a utilizat 
nimic etc.

Evident, situaţia aceasta ridică în
dreptăţite semne de întrebare. De ce 
atîta imobilism intr-un domeniu re
glementat prin legislaţia în vigoare? 
Succese, incontestabil, au existat; au 
tost deci şi oameni cu realizări deo
sebite. Şi totuşi... înclinăm să cre
dem, in urma investigaţiilor făcute 
că, în principal, comoditatea deter
mină o asemenea situaţie. Comodi
tate în cunoaşterea legilor, în apli
carea lor, în stabilirea unor criterii 
.viabile de apreciere a contribuţiei 
fiecărui salariat la realizările între
prinderii. Este oricum, mai simplu să

aştepţi sfîrşitul anului, să aplici un 
procent oarecare la salariu realizat, 
stabilind astfel nivelul premierilor, 
decît să întocmeşti trimestrial nişte 
forme, să ierarhizezi in modul cel 
mai obiectiv cu putinţă cuantumul 
eforturilor şi priceperii a mii de 
muncitori!

Ce condiţionează înregistrarea u- 
nui reviriment în această privinţă? 
Ne răspunde tovarăşul Cornel Mi- 
trea, directorul sucursalei judeţene 
a Băncii Naţionale:

— In primul rind, mi se pare deo
sebit de important ca întreprinderile 
să constituie fondul de premiere tri
mestrială imediat după depunerea bi
lanţurilor şi să facă tot posibilul pen
tru a folosi eficace acest fond în 
condiţiile dictate de împrejurări. 
Conducerile întreprinderilor au de 
asemenea datoria să adopte măsuri 
care să ducă Ia respectarea riguroasă 
a termenelor contractuale — condi
ţie esenţială pentru constituirea fon
dului de premiere. Spun aceasta în- 
trucît, din felul în care s-a desfă
şurat activitatea pînă în prezent, se 
constată că cele mai numeroase pe
nalizări (circa două treimi) care a- 
fectează fondurile de premieri şi 
gratificaţii se referă la punctualita
tea cu care se onorează contrac
tele.

Revelatoare pentru lipsa de recep
tivitate a întreprinderilor fată de 
nişte posibilităţi certe pe care sta
tul se străduieşte să le creeze în 
stimularea oamenilor muncii, este şi 
modul neconvingător în care, pe an
samblul judeţului, s-a folosit siste
mul de premiere pentru economii 
de materiale, instituit prin H.C.M.
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Rezultanta unor permanente preocupări
Concepute ca autentice „uzine“ a- 

gricoie, în care, concentrarea şi pro
filarea producţiei constituie legea de 
bază a organizării, fermele speciali
zate ale cooperativelor agricole sint 
menite să asigure accelerarea ritmu
lui de creştere a producţiilor agri
cole, a eficienţei economice a activi- , 
tatii din sectorul ’coöpdfatist s f  agri
culturii.

Unde sínt auditorii ?
Actul transmiterii unor gloduri, 

tdei, simţăminte către un număr 
mai mare sau mai mic de oameni 
ce se constituie adesea ca public, 
a dobîssdit din vremuri străvechi 
amprenta unui element de substrat 
psihosocial intrinsec naturii umane 
prefigurată de factorii muncă, con
vieţuire, comuni
care. Totodată s-a
născut şi s-a per- ______________
petuat în timp
plăcerea intelectuală, „foamea“ ne
potolită de cunoaştere.

Lumea modernă a generat însă 
•— cum era şi firesc — forme noi 
de comunicare a cunoştinţelor, un 
loc aparte ocupîndu-1 întreaga ga
mă de mijloace mass-media pentru 
difuzarea valorilor, a tot mai mul
tor cunoştinţe pe care le oferă 
ştiinţa şi cultura , veacului nostru.

Conferinţele au întrunit, se pare, 
adeziuni terme în cadrul comuni
tăţilor umane, consacrîndu-se ca 
forme perene, prin putinţa lor de 
a transmite un material de infu
zie finisat, trecut prin alambicul 
cerebral pînă la un ridicat grad de 
rafinare, uşor de integrat în me
tabolismul intelectual al ascultăto
rilor.

Noi, sibienii, ne-am făcut eîndva 
un titlu de mimdrie, de orgoliu in
telectual, promovînd şi difuzînd 
cultura în mase pe calea confe
rinţelor. Nu am pütea spune _ că 
tradiţia a fost trădată. Şi totuşi. . .  
ceva pare a se fi schimbat. Suflă 
o uşoară briză a nepăsării, a dez
interesului pentru conferinţe, ex
puneri, indiferent de domeniul cul
tural din care provin, cuprinzind 
oameni de condiţie socială diversă 
sau vîrstă diferită.

Tineretul nostru, care se cere 
a fi înarmat cu cele mai trainice 
şi valoroase cunoştinţe, nu se a-

reflex cotid ian

rată ca un factor cu interes aparte. 
Să aibă un amestec în toată această 
stare de fapt televiziunea, radioul, 
presa scrisă? Fără îndoială influen
ţa acestora este de necontestat. Dar 
ele, o spun şi sociologii, nu pot 
suplini contactul direct dintre pu
blic- şi vorbitori. Or, aceştia din 

urmă, se ştie, sínt 
cel mai adesea 
oameni de necon
testată instrucţie 

şi cultură, academicieni, profesori 
universitari, cercetători ştiinţifici 
de prestigiu, care se oferă cu ge
nerozitate publicului.

In urmă cu cîteva săptămîni, la 
sala „Astra", conferenţia un pro
fesor de la Sorbona, de origine 
română, despre mănăstirile din 
Moldova. După conferinţă, învăţa
tul francez a exprimat într-un 
cerc restrîns stupefacţia sa pentru 
participarea unui număr destul de 
mic de auditori. La fel, în una din 
după-amiezile trecute, am Sntilnit 
un bine cunoscut cercetător sibian, 
care se întorcea de la conferinţa 
pe care. . .  ar fi trebuit s-o ex
pună pe o temă de istorie. Nu a 
găsit insă publicul, care . . .  lipsea 
cu desăvârşire. Omul nostru era 
desigur dezolat. II ştiam bine pre
gătit pentru fiecare apariţie în faţa 
oricărui auditoriu. Acesta însă nu 
a venit să-i soarbă cunoştinţele, 
ideile, dăruirea.

Desigur, se impune căutarea şi 
găsirea unor mijloace eficace de 
popularizare a tuturor manifestă
rilor culturale, inclusiv a confe
rinţelor, dar rămîne şi dezideratul 
faţă de public de a căuta mai frec
vent sălile de expuneri ale oraşelor 
şi satelor din judeţul nostru.

GEORGE LIMBEANU
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In salonul de cosmetică, aparţi- 
nînd cooperativei „Igiena“ din Sibiu, 
deschis recent, în str. 1 Mai din lo
calitate, sínt efectuate diverse tra
tamente pentru îngrijirea tenului

Anul 1971 a constituit un prilej de 
confruntare a intenţiilor cu posibili
tăţile organizatorice, a cerinţelor cu 
realizările. Această confruntare, mai 
ales în domeniul producţiei anima
liere, nu a fost de natură să entu
ziasmeze.

Cum se prezintă acum situaţia în 
acest, domeniu?.. TTvjJjtiäß sQ. raejştio- 
năm că experienţa pozitivă acumulată 
este de natură să Îndreptăţească jus- 
teţea unei afirmaţii: sint reale pers
pective pentru ca în acest an în 
unele îerine sarcinile de producţie 
să fie îndeplinite exemplar.

Iată situaţia fermei specializate a
C.A.P. Biertan. Analiza efectuată de 
noi în 1971 scotea în evidenţă o serie 
de carenţe, mai ales in privinţa asi
gurării adăposturilor şi alimentaţiei. 
Fiind ferm convinşi că numai prin 
eradicarea lipsurilor, numai printr-o 
hotărîre fermă în aplicarea unor mă
suri energice se poate redresa o si
tuaţie nesatisfăcătoare (cum se pre
zentau lucrurile in anul trecut), 
membrii consiliului de conducere au 
acţionat perseverent in această 
direcţie. Merită să fie relevată mun
ca neobosită a şefului de fermă, teh
nicianul veterinar Gerîh Hager, care 
s-a zbătut pentru a realiza tot ceea 
ce cunoştinţele sale temeinice i-au 
dictat. Construcţiile vechi au fost 
reamenajate în mod corespunzător, 
alături au apărut unele adăposturi 
noi, spaţiul prodiictiv a fost rerti- 
mensionat şi „parcelat“ conform ce
rinţelor tehnologiei de lucru stabilite 
în fermă. Eforturi serioase au fost 
depuse şi la amenajarea bucătăriei 
furajere*'— condiţie fundamentală în 
asigurarea unei alimentaţii raţionale. 
Oricine vizitează astăzi ferm-a este 
imposibil să nu remarce ordinea care 
s-a instalat aici, buna gospodărire a 
boxelor, a întregului spaţiu produc
tiv. Sint instalate aerotermele, becu
rile cu lumină infraroşie, iar umezea
la (pentru a numi- elegant această

pacoste a îngrăşătoriilor de porcine) 
a dispărut cu desăvîrşire.

Toate aceste realizări s-au, reper
cutat asupra stării fiziologice a ani
malelor aflate în îngrăşătorie şi, fără 
îndoială, vor influenţa direct modul 
de realizare a sarcinilor asumate pen
tru acest an. De altfel, in această 
privinţă găsim un consens- unanim 
atît Ia conducătorii unităţii cit $? la 

- lucrătorii—fermei.—
Preşedintele cooperativei agricole 

Gavrilă Moraru, ne demonstrează, cu 
creionul in mină, capacitatea fermei 
de a livra cei 1 000 porci graşi pre
văzuţi. „Acum avem în fermă 1320 
porci. Din aceştia — 850 sint la îif- 
grăşat şi vor fi livraţi eşalonat, pînă 
la sfîrşitul anului. Pentru trimestrul 
I am avut plan să vindem 150 ca
pete. Pînă acum am livrat 154 şi mai 
avem încă 25 grăsuni pregătiţi pen
tru livrare“.

După cum se vede, totul este logic. 
Logică ni se pare şi asigurarea bazei 
materiale a producţiei. La Biertan nu 
s-a scontat nici un moment pe cum
părare ci numai pe producere de 
purcei. „Consider că am vorbi în 
plus dacă ne-am angaja să îngrăşăm 
porcii pe care nu-i avem în adăpost, 
remarcă şeful fermei, Gerth Hager. 
Cele 150 scroafe existente trebuie să 
ne asigure numărul de purcei nece
sari. Ne-am prevăzut să realizăm a- 
nu-al un indicator de 8,7 purcei în
ţărcaţi de la o scroafă fătătoare. A- 
vînd în vedere că vom obţine cel 
puţin două fătări de Ia fiecare 
scroafă, precum şi faptul că pînă 
acum am realizat 460 purcei de la 
75 scroafe, avem toate condiţiile 
pentru a depăşi indicatorul pla
nificat“.

Asigurarea numărului de purcei ne
cesari îngrăşătoriei — condiţie esen
ţială a realizării sarcinilor anuale de

(Continuare în pag. a III-a) 
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Joi la prinz s-au încheiat convor
birile intre tovarăşul Nicolae 
Ceauşescu, secretar general al Parti
dului Comunist Român, şi delegaţia 
Partidului Comunist din Ceylon, for
mată din dr. S. A. Wickremasinghe, 
preşedinte al partidului, şi C. Kuma- 
rasamy, membru al Biroului Politic al 
partidului, care se.află in ţara noas
tră la invitaţia Comitetului Central 
al Partidului Comunist- Român.

La convorbiri au participat tovară
şii Gbeorghe Pană, membru al Comi
tetului Executiv, al Prezidiului Per
manent, secretar al C.C. al P.C.R., 
Ştefan Andrei, secretar al C.C. al

P.C.R., Ghizela Vass, şef de »ectie l<s 
C.C. al P.C.R.

Convorbirile s-au desfăşurat într-o 
ambianţă caldă, tovărăşească.

După convorbiri, tovarăşul Nicolae 
Ceauşescu, secretar general al Parti
dului Comunist Român, a oferit un 
dejun în cinstea delegaţiei Partidului 
Comunist din Ceylon.

Au luat parte tovarăşii Gheorghe 
Pană, Ştefan Andrei şi Ghizela Vass. 
Dejunul s-a desfăşurat intr-o at
mosferă prietenească.

Vizita in ţara noastră 
a primului ministru a! 
Israelului, Holda Meir

Joi dimineaţa a sosit la Bucureşti 
primul ministru al Israelului, d-na 
Golda Meir, care, la invitaţia pre
şedintelui Consiliului de Miniştri al 
Repuhlicii Socialiste România, tovară
şul Ion Gheorghe Maurer, face o vi
zită oficială în ţara noastră.

Premierul Israelului este însoţit de 
Raphael Benshalom, ambasadorul 
Israelului în România, Simeha Dinitz, 
director general al Preşedinţiei Consi
liului de Miniştri, şi consilier politic 
al primului ministru, general de bri
gadă Fior Israel, secretar militar al 
primului ministru, Cohen Yohanan, 
directorul Departamentului Europa de 
Es-ş din M.A.E., Kaddar Ivou, secretară 
personală a primului ministru.

Preşedintele Consiliului de Miniştri, 
tovarăşul Ion Gheorghe Maurer, a 
salutat cordial pe premierul Israelului, 
d-na G-olda Meir, la eoborîrea sa din 
avion. Erau prezenţi Corneliu Mă- 
nescu, ministrul afacerilor externe, 
George Macovescu, prim-adjunct, pre
cum şi Ion Covaci, ambasadorul Româ
niei In Israel.

Pe aeroportul Otopeni, unde erau 
arborate drapelele de stat ale Româ
niei şi Israelului, se aflau, de aseme
nea, Theodor Burghele, ministrul să
nătăţii, Matei Ghigiu, ministrul con
strucţiilor industriale, Mircea Maliţa, 
ministrul educaţiei şi învăţămîntului! 
Teodor Vasili-u, ministrul justiţiei şi 
alte persoane oficiale române.

Erau prezenţi membrii Ambasadei 
Israelului la Bucureşti.

Potrivit ceremoniei rezervate şefilor, 
de guverne, au fost intonate imnurile 
de stat ale celor două ţări. Primul 
ministru al Israelului, Golda Meir, şi 
preşedintele Consiliului de Miniştri al 
Republicii Socialiste România, Ion 
Gheorghe Maurer, au trecut în revistă 
garda militară de onoare aliniată pe 
aeroport.

Primului ministru al Israelului i-au 
fost prezentate în continuare persoa
nele oficiale venite in Sntîmpinarea sa.

A urmat apoi defilarea gărzii de o- 
noare. Premierului Israelului şi celor
lalţi oaspeţi le-au fost oferite buchet* 
de flori.

Vizită protocolară
Dupá-amUzá, primul ministru al' 

Israelului, Golda Meir, a făcut o vizită 
protocolară preşedintelui Consiliului 
de Miniştri al Republicii Socialiste 
România, Ion Gheorghe Maurer.

Intre cei doi şefi d* guverne, * svut 
loc .o convorbire cordială.

La întrevedere au luat parte per
soane oficiale române şi israeliene.

Convorbiri oficiale 
româno - israeliene

In cursul aceleiaşi zile, după-amia- 
ză, la Palatul Consiliului de Miniştri 
au avut loc convorbiri oficiale între 
preşedintele Consiliului de Miniştri al 
Republicii Socialiste România. Ion 
Gheorghe Maurer, şi primul ministru 
al Israelului, Golda Meir.

La convorbiri, care s-au desfăşurat 
într-o atmosferă cordială au partici
pat:

Din partea română — George Maco
vescu, prim-adjunct al ministrului a- 
facerilor externe, Ion Covaci, ambasa
dorul României in Israel, Vasile Rău- 
ţă, adjunct al ministrului comerţului

exterior, Emílián Manciur, director îs 
Ministerul Afacerilor Externe.

Din partea israeliană —- Raphael 
Benshalom, ambasadorul Israelului in 
România, Simeha Dinitz,. director ge
neral al Preşedinţiei Consiliului de 
Miniştri şi consilier politic al primu
lui ministru, general de brigadă Lioi 
Israel, secretar militar al primului mi
nistru, Cohen Yohanan, directorul De
partamentului Europa de Est din Mi
nisterul Afacerilor Externe.

în cadrul convorbirilor a avut loc 
un schimb de păreri privind proble
mele relaţiilor bilaterale şi dezvolta
rea lor.

Dineu
Preşedintele Consiliului de Miniştri 

al Republicii Socialiste România, Ion 
Gheorghe Maurer, împreună cu soţia, 
Elena Maurer, au oferit joi un dineu 
oficial în onoarea primului ministru al 
Israelului, Golda Meir.

Pe Valea Hîrtibacîului

Imagini prezente viitoare

rM

Nicicînd Valea Hîrtibaciului n-a fost 
atit de animată ca-n zilele noastre. 
Nicicînd, oamenii de pe aceste melea
guri sibiene nu s-au aplecat cu atîta 
dragoste să chibzuiască asupra rostu
rilor lor în privinţa gospodăririi aşe
zărilor în care muncesc şi trăiesc, a- 
supra viitorului lor. Asistăm la o efer
vescenţă specifică anilor noştri' de a- 
dînci transformări, Valea Hîrtibaciului 
fiind atrasă pe orbita transformărilor 
cu aceeaşi forţă ca toate localităţile 
noastre. . .

Am poposit în Roşia.
Comuna de azi, cu uliţele alungite 

printre dealurile ce străjuiesc Valea 
Hîrtibaciului este o aşezare spre care 
gravitează oamenii, întreaga viaţă e- 
conomi'Că şi socială a încă cinci sate 
— Noul, Daia, Caşolţ, Cornăţel şi Nu
cet. Este o localitate cu contururi 
prezente şi viitoare precise, cu oameni 
care ştiu ce vor şi ce fac. Mărturia 
spiritului lor de buni gospodari, de 
cetăţeni care ştiu să pună umărul 
pentru, a-şi face aşezarea şi viaţa mai 
frumoasă, este dacă vreţi, şi acel fapt 
localitatea a primit diploma de co
mună fruntaşă pe judeţ în acţiunile 
gospodăreşti pe 1971. De altfel şi a- 
ceasta ne-a îndemnat să ne îndreptăm 
paşii pe plaiurile Roşiei şi să stăm de 
vorbă cu bărbaţii de frunte ai aşe
zării. Intre ei — Aron Frăţilă, prima
rul comunei, cam scump la vorbă şi 
iute la faptă, care, pentru a ne întregi 
imaginea viitoare a acestor meleaguri

ne^a pus în faţă o planşă grăi
toare. întocmită de profesorul Octa- 
vian Moga, de faţă şi el la discuţii, 
ea reflectă în 'simboluri extrem de vii 
şi concrete fapte ce vor fi săvîrşite de 
roşieni, pentru edificarea comunei lor, 
piuă în 1975.

— Am văzut, tovarăşe primar, tro
tuare noi în comuna dv.. Aţi făcut 
ceva şi în satele aparţinătoare?

zone verzi, peluze de flori pe mai 
bine de o jumătate de hectar şi că 
ne vom strădui să împlinim un vechi 
deziderat al cetăţenilor: introducerea 
apei în case. începutul a fost făcut 
în centrul de comună, unde 60 de 
familii au de pe apum apă la robinet, 
în casă. Vrem însă ca de această 
creştere a gradului de confort să 
se bucure cît mai.mulţi dintre locui-

în  spiritul îndeplinirii Rezoluţiei Conferinţei pe ţară a secretarilor 
comitetelor de partid şi preşedinţilor comitetelor executive

comunale

— Am făcut, vedeţi bine, că ne-am 
săturat de noroaie. Aproape 9 300 m p 
şi nu numai aici, în centrul de comu
nă. In toate satele am făcut. Şi vom 
mai face; pînă în 1975 cel puţin 22 000 
m p în toate satele. Că aşa trebuie: să 
nu ridici numai centrul de comună 
ci toate aşezările legate de ea. De a- 
ceea în Roşia vom face 5000 m p tro
tuare, în satul Noul tot cam pe atîta, 
iar în fiecare din celelalte patru sate 
vom construi cite 3 000 mp în medie. 
Drumurile le reparăm, le întreţinem 
şi în- parte chiar Ie asfaltăm. Ne-am 
propus să asfaltăm în Roşia 10 km, 
iar în total pe comună aproape 20. A- 
ceasta va ridica mult din punct de 
vedere gospodăresc localităţile noastre. 
Trebuie să vă mai spun că, cu excep
ţia Nucetului, în cinci sate vom avea

lorii comunei, dacă se poate toţi şi 
în toate satele. De aceea planul nos
tru pînă în 1975, întocmit pe baza pro
punerilor oamenilor, prevede ca apa 
să fie introdusă la aproape 1400 fa
milii din Roşia şi celelalte rinei sate.

—- In planşa sinoptică pe care o a- 
vem în faţă observăm şi o seamă de 
prevederi social-culturale de mare im
portanţă. Vă rugăm să vă referiţi, pe 
scurt, şi la ele.

— Intr-adevăr în sectorul social-cul
tural ne-am propus lucruri importante. 
Dacă vom reuşi să le realizăm — şi 
vom face totul pentru aceasta — a- 
tunci vom putea zice cu mina pe ini
mă că în Roşia au apărut primii ger
meni ai urbanizării. Vrem. de pildă, 
să înfiinţăm în fiecare sat cîte o creşă, 
ca să aibă cooperatorii şi mecanizatorii

unde să-şi lase copiii cînd se duc la 
lucru şi unde micii locuitori să aibă 
asigurate condiţii optime de hrană, ca
zare şi asistenţă medicală. Ne-am gîn- 
dit ca pînă la sfîrşitul cincinalului să 
construim creşe pentru circa 700 copii. 
N-am uitat nici de grădiniţe. E drept 
că in Roşia, Noul, Daia şi Caşolţ a- 
vem şi in prezent grădiniţe numai că 
noi vrem să le dezvoltăm pînă la du
blarea numărului de locuri. Apoi, iată 
aici pe planşă, astea-s şcolile al căror 
număr de elevi va creşte cu circa 400. 
Am hotărît să construim in acest cin
cinal, în cinci sate, blocuri de locuinţe 
în care să asigurăm atît cadrelor di
dactice cit şi altor intelectuali care 
muncesc. în comuna noastră, aparta
mente confortabile.

— Mai vedem aici pe planşă, şi de 
altfel am văzut şi în comună, că aveţi 
un dispensar în Roşia . . .

— Da, dar ăsta nu ne mai mulţu
meşte. Iată de ce ne-am propus ca 
în aceşti cinci ani să construim cîte 
un dispensar medical în toate satele 
aparţinătoare. Să nu mai bată oame
nii drumurile pînă în centrul de co
mună atunci cînd sínt bolnavi, ci să 
aibă medicul lor acolo în sat.

Ca o ultimă noutate pe care ţin să 
v-o spun este construcţia unor ma
gazine universale în toate satele co
munei . , .  Vedeţi aşadar ce mari pers
pective are comuna noastră, iar noi 
vom depune toate eforturile să mobi
lizăm cetăţenii ca să le înfăptuim aşa 
cum ne-am propus. Că nu se cade, 
nu e în firea noastră şi a oamenilor 
noştri să aruncăm vorbe în vint.

AL. CONSTANTINESCU
V. LAZAR

'Au luat parte Ion Păţan, vicepre
şedinte al Consiliului de Miniştri, Cor- 
neliu Mănescu, ministrul afacerilor, 
externe, Theodor Burghele, Matei 
Ghigiu. Mircea Maliţa, Angelo Micu- 
lesou, Teodor Vasiliu — miniştri, Geor
ge Macovescu, prim-adjunct al minis
trului afacerilor externe, Ion Covaci, 
ambasadorul României în Israel, Ion 
Dragau, secretar general al Consiliu
lui de Miniştri, Nicolae Giosan, pre
şedintele Academiei de ştiinţe agricole 
şi silvice, membri ai conducerii unor. 
ministere economice şi ai altor insti
tuţii centrale, funcţionari superiori din 
Ministerul Afacerilor Externe.

Au participat Raphael Benshalom, 
ambasadorul Israelului in România, şi 
celelalte persoane care însoţesc pe 
premierul israelian în vizita oficială 
în ţara noastră.

In timpul dineului, care s-a desfă
şurat într-o atmosferă de cordialitate, 
preşedintele Consiliului de Miniştri, 
Ion Gheorghe Maurer, şi premierul 
Golda Meir au rostit toasturi.

(Agerpres)

\ •
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Din nou despre  
a p a  m in era lă

Mai mulţi oameni ai muncii 
(printre care T. Pop, M. Moldovan, 
I. Mînecan, Gh. Asendi), veniţi de 
pe diferite meleaguri ale ţării la 
tratament în staţiunea Ocna Sibiu
lui, semnalează că în această loca
litate lipseşte apa minerală. Unii 
dintre ei, pe lîngă reumatism, pen
tru care au venit la tratament, au 
şi alte maladii şi li se recomandă 
consumarea unor ape minerale pe 
care, după cum se vede, nu le gă
sesc. Uneori la unităţile de alimen
taţie publică sínt ape minerale, dar 
nu se servesc decît la şpriţ. Despre 
lipsa acestui articol din unităţile 
alimentare din Ocna Sibiului s-a 
mai scris, dar măsuri concrete pen
tru o bună aprovizionare nu s-au 
luat. Atît U.J.C.C., cît şi O.J.T. au 
datoria să rezolve această cerinţă 
justificată a celor veniţi în staţiu
ne. Ce ar fi ca la bufetul cantinei 
din staţiune să se găsească şi dife
rite ape minerale?

P rop u n ere!
I. Sfercoci îşi începe scrisoarea 

către redacţie prin aprecieri poziti
ve la adresa edililor municipiului 
Sibiu, care au luat măsuri şi au 
modernizat recent strada Moscova. 
Asfaltarea trotuarelor şi a părţii 
carosabile, crearea fîşiilor verzi, 
infrunzirea şi înflorirea castanilor 
dau un farmec deosebit acestei 
străzi. In scopul înfrumuseţării 
complete a acestei artere de cir
culaţie, semnatarul scrisorii face 
lasă propunerea de a se repara 
gardurile stricate, de a se reface 
şi zugrăvi faţadele unor clădiri. 
Pentru întregirea frumuseţii străzii 
se impune intervenţia I.L.L.-ului — 
pentru imobilele ce le administrea
ză — sau a proprietarilor, cărora 
edilii municipiului le pot cere a- 
cest lucru.

D o le a n ţa  unor  
n a v e tiş ti  

d in  B azn a
Primele două autobuze pleacă din 

comuna Bazna spre Me
diaş dimineaţa la ora 5,15. 
Următoarea cursă este de-abla 
la ora 7,20. Intrucît mulţi din cei 
care fac naveta încep munca îa 
Mediaş la ora 7, nu le rămîne alt
ceva decît să piardă vremea prin 
oraş. Doleanţa acestora este ca Au
tobaza T.A. Mediaş, cu ocazia 
schimbării mersului autobuzelor, să 
reglementeze circulaţia astfel încit 
una din curse să plece din comună 
la orele 6 sau 6,15. Ar fi unica 
soluţie ca o parte dintre navetişti, 
să ajungă în municipiu mai aproa 
pe de ora de începere a progra
mului de muncă.

P e  stra d ă ..»
Deşi se fac eforturi susţinute 

pentru ca străzile să fie curate, in 
Sibiu, curăţenia nu poate fi totuşi 
menţinută deoarece lipsesc acele 
atlt de necesare coşuri de hîrtii. 
Chiar pe unele străzi centrale nu 
se găseşte nici un coş. Exemplul 
cel mai elocvent îl constituie str. 
Gheorghe 3>,azăr, unde se află li
ceul cu acelaşi nume şl, pe unde 
circulă zitoio mii de persoane. In 
anul trecut, pe Ungă actualul tip 
de coşuri, care se găsesc acum în
deosebi pe citeva străzi centrale 
ale oraşului, existau şi acele coşuri 
— dubluri cu scrumiere. Ele au 
dispărut! In asemenea condiţii nu 
numai că nu se menţine curăţenia 
străzii, dar nu se poate face nici 
educaţia cetăţeanului de a nu ar un. 
ca pe jos hîrtii, resturi de amba
laje, chibrituri, resturi de ţigări 
etc.

Rubrică realizată de 
S. MAGEANU

....... .................. ■ ------- -
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Aspect din muzeul sătesc RĂŞINARI (recent deschis)

b il a n ţ  ş i  În c e p u t  l ă u d a b il  in
ACTUALUL SEZON CINEGETIC

Nu de mult la Torino a avut loc 
tradiţionala expoziţie-concurs Interna
ţională anuală de trofee vînătoreşti 
recoltate in cursul anului trecut. Par
ticipantă. alături de Italia, Elveţia, 
Polonia, Iugoslavia, Ungaria, de unele 
ţări din celelalte continente ale lumii, 
România a expus 57 trofee de cerb, 
mistreţ, urs, rîs, lup, capră neagră şi 
altele. Juriul internaţional a atribuit 
trofeelor româneşti expuse 50 medalii 
de aur şi 7 de argint, distincţii care 
au situat ţara noastră pe primul loc 
în concurs. 30 din trofeele medaliate 
cu aur au depăşit cu cel puţin 5 punc
te limita baremului stabilit dé Con
siliul internaţional de vînătoare. Prin
tre acestea se numără şi un splendid 
trofeu de urs carpatin recoltat în 
Cheile Cibinului, trofeu care a întru
nit 356 puncte, clasîndu-se pe locul 
doi în concurs (primul loc revenind tot 
unui trofeu expus de vînătorii români). 
Un trofeu de mistreţ recoltat tot din 
fondurile de vînătoare sibiene a pri
mit, de asemenea — pentru cele 123 
puncte — o medalie de aur.

încurajaţi de asemenea succese, o 
serie de vînători din alte ţări — au 
recoltat In această primăvară o serie 
de trofee de valoare din fondurile de 
vînătoare de la poalele Fâgăraşilor, 
aparţinătoare Inspectoratului silvic al

GOSPODARII 
DE LA „MĂGURA"

Adeseori putem intilni oameni care se 
ataşează cu pasiune si devotament de 
instituţia în care lucrează, de locul de 
muncă, dar cazul celor doi lucrători din 
comerţul cisnădian, soţii Maria si Hans 
Schnell, pare chiar să întreacă obişnuitul.

La restaurantul „Măoura" unde lucrea
ză cei doi tineri soţi. Pînă la numirea 
lor s-au schimbat foarte des conducăto
rii unităţii, pentru atitudine necorespun- 
zătoare iată de clienţi, tendinţe de că
pătuială şi alte asemenea pricini.

în ultimul timp localul, împreună cu 
oră dina de vară, si-au schimbat surprin
zător de mult aspectul, spre bine si fru
mos, bineînţeles, A fost nevoie, deci ca aici 
să fie angajaţi doi buni qospodari. asa 
cum s-au dovedit cei doi soţi, pentru 
ca cisnădienii să caute cu plăcere localul 
amintit, care înainte, multora dintre ei, 
le lăsa un oust amar prin slaba deser
vire, aspectul neînoriiit al mobilierului, 
lipsa de curăţenie si altele. „Ceea ce 
vedeţi aici este făcut în bună parte cu 
miinile noastre. Vrem ca fiecare vizita
tor al oraşului sau localnicii care intră 
pentru a consuma ceva să se simtă bine, 
să plece cu o impresie dintre cele mai 
plăcute* — ne-a declarat în una din 
zilele trecute Hans Schnell, Intr-o dis
cuţie la care participa, fireşte, si soţia 
sa. Tot de la ei am aflat că ei înşişi au 
împrăştiat prin orădină 35 tone de mo
zaic, si au vopsit cele 400 de scaune. 
La un calcul sumar ar reieşi că ei au 
efectuat peste 250 de ore de muncă. Nu 
au scăpat să ne spună că ar dori ca 
T.A.P.L. Sibiu să-i ajute ceva mai 
mult în procurarea mobilierului, celelalte 
probleme rămînind să le rezolve cu posi
bilităţile proprii.

Este plăcut pentru oricine să constate 
că cei doi lucrători din comerţ, hotăriti 
să instruiască intreoul personal din sub
ordine în spiritul unei atente atitudini 
fată de clienţi, îsi iau munca în serios, 
că isi oospodăresc localul Întocmai ca 
ne propria lor casă.

A. ILIE

judeţului nostru. Dintre cei 40 mistreţi 
obţinuţi în această perioadă trei întru
nesc minimumul baremului internaţio
nal corespunzător obţinerii unor meda
lii de aur, argint şi bronz (cu 123, 
115 şi 114 puncte). Un început pro
miţător în actualul sezon cinegetic.

A. C.
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Pasiunea şi fantezia 
creaturilor cisnădieni

O preocupare per
manentă a colectivu
lui de creaţie de la 
Uzinele textile Cisnă- 
die este aceea de a 
îmbogăţi sortimentul 
de ţesături din lină: 
pături, stofe diferite, 
covoare clasice etc., 
atît în vederea satis
facerii cerinţelor pie- 
ţii interne cît şi pen
tru piaţa externă.

In acest sens, co
lecţia de mostre din 
anul în curs a cres
cut simţitor, colecti
vul de creatori din 
cadrul uzinei strădu- 
indu-se să creeze noi 
modele, fie la covoa
re, fie la diferite sto
fe de paltoane pentru 
femei şi copii etc.

Pentru anul 1973 co
lecţia de mostre cu
prinde un număr de 
peste 80 de articole 
într-o gamă variată 
de desene. Toate a- 
ceste articole cît şi 
cele din producţia cu
rentă vor fi expuse 
la cel de-al VI-lea 
Pavilion de mostre ce 
va avea loc în acest 
an la Bucureşti. Por
nind de la sursele de 
materii prime dispo
nibile. colectivul de 
creaţie de la Uzinele 
textile s-a străduit să

creeze amestecuri op
time. în care să fie 
recuperate atît restu
rile de fire proprii cît 
şi cele din afară. Ast
fel au fost create o 
serie de pături şi co
voare avînd la bază 
materii prime ca fire 
polinitrilacrilice, ră
măşiţe de fire din 
postav vechi, deşeuri 
de fire din poiiester 
şi alte fibre în ames
tec, deşeuri celofibră 
tip B etc.

De asemenea, spe
cialiştii din serviciul 
de creaţie au făcut 
diferite încercări pri- ■ 
vind folosirea fibrelor 
sintetice la covoare 
chiar pentru firul de 
pluş. aşa îneît astăzi 
colectivul de creaţie 
al Uzinelor textile 
Cisnădie este în po
sesia unei colecţii bo
gate eu articole de 
covoare cu pluş din 
fire polipropilonice, 
P.N.A., poliamid textu- 
rate etc., care poate 
fi destinată pentru 
prospectare pe pieţele 
externe.

In vederea contrac
tărilor pentru anul 
1973 s-au făcut toate 
pregătirile necesare 
pentru popularizarea 
articolelor noi prin

expedierea de metra
je la toate fabricile de 
confecţii pentru obţi
nerea de modele de 
pardesiuri, paltoane, 
fuste, sacouri, atît 
pentru bărbaţi şi fe
mei, cît şi pentru co
pii. Colectivul a cău
tat să rezolve în ter
men toate reproduce
rile necesare prospec
tărilor, în funcţie de 
solicitările forului tu
telar, contribuind prin 
aceasta şi la realiza
rea cerinţelor de ex
port.

In atenţia aceluiaşi 
colectiv de creaţie a 
stat şi pregătirea ex
ponatelor pentru di
versele expoziţii şi 
tîrguri internaţionale, 
unde produsele cisnă- 
diene au fost mult a- 
preciate.

La toate aceste rea
lizări un sprijin de
osebit l-au acordat 
conducerile secţiilor 
covoare, stofe şi fila
tură. Din serviciul de 
creaţie jioa te fi men
ţionată contribuţia a- 
dusă de Inge Fleischer, 
Thomas Herberth, 
creatori, precum şi de 
ing. coordonator Maria 
Precup.

ILIE ANDREI

\  PE  LA OLIM PIA, t \  DRUM SP R E  MÜNCHEN

FLACĂRA OLIMPICA VA POPOSI 0 NOAPTE LA SIBIU
— De vorbă cu prof. Viorel Hărţău. vicepreşedinte al C.J.E.F.S. Sibiu -

Din oraşul grecesc care a ars în 
anul 426 e.n. din ordinul lui Theodosiu 
al II-lea, împăratul Imperiului roman 
de răsărit, a mai rămas o flacără... 
Oraşul sacru s-a numit Olimpia. Aici, 
în nord-estul peninsulei Pelopones, 
lncepînd din anul 776 î.e.n. pînă în 
anul 394, cînd au fost desfiinţate de 
împăratul roman Theodosiu I. se ce
lebrau la fiecare patru ani serbările 
olimpice în cinstea lui Zeus Olim
pianul, cel care „sălăşluia" în Olimp, 
vîrful cel mai înalt (2 917 metri) al 
munţilor Tesaliei... Flacăra a devenit 
simbol. Un simbol al competiţiei omu
lui In permanentă confruntare paş
nică cu el însuşi, în dorinţa de a-şi 
prelungi necontenit posibilităţile fizi
ce, un simbol al frăţiei dintre po
poare, o sărbătoare sportivă de ma
ximă valoare morală. In Grecia an
tică, în timpul jocurilor olimpice în
cetau orice conflicte politice şi mi
litare dintre cetăţile greceşti, insti- 
tuindu-se aşa-zisa „pace olimpică“.

In 1894, după mai bine de cinci se
cole de pauză olimpică, la Paris se 
hotărăşte reluarea jocurilor olimpice, 
prima nouă ediţie fiind organizată 
doi ani mai tîrziu la Atena. De a- 
tunci, în fiecare al patrulea an. un 
oraş al lumii devine capitala sportu
lui mondial, iar deasupra lui fîlfîie 
flacăra olimpică adusă din cîmpia 
elenă Olimpia...

De curînd, am aflat că în drumul 
ei spre München, venind din Grecia, 
flacăra olimpică va trece şi prin Si
biu. Pentru amănunte ne-am adresat 
prof. Viorel Hărţău, vicepreşedinte al 
C.J.E.F.S. Sibiu, care deţine „secre
tele“ turneului preţioasei „pale de 
aur“.

— Fără-ndoială, trei dintre ţările 
prin care va trece în drum spre 
München sínt implicit cunoscute: 
Grecia, România şi R.F. a Germa
niei. Vă rugăm să ne spuneţi, to
varăşe profesor, care sint celelalte.

— Din Grecia, flacăra olimpică va 
trece prin Bulgaria, România, Iugo
slavia, Ungaria, Austria şi R.F. a Ger
maniei.

— Care este „tehnica“ transpor
tării acesteia?

— De la sursă, din Olimpia, unde 
arde veşnic, flacăra va fi preluată

de un sportiv care o va înmîna după 
un kilometru altui sportiv... şi aşa 
mai departe. Fiecare sportiv va avea 
torţa proprie şi un tricou olimpic, 
care vor rămîne proprietatea sa, îm
preună cu un brevet de purtător.

— Cînd va intra in (ara noastră 
simbolul olimpitiflei?

— In ziua de 13 august, la ora 
12,00. ea va ajunge din Bulgaria, tre- 
cînd prin Bucureşti, la Titu. Aici va 
poposi o noapte. Apoi pe traseul Titu, 
Piteşti. Rîmnicu Vîlcea, va a- 
junge la Sibiu în 14 august la ora 
19,50, unde va rămîne pînă în 15 au
gust, dimineaţa cînd va porni, în 
ştafetă spre Arad. Flacăra olimpică 
va... petrece noaptea de 15 spre 16 la 
Zam lîngă Arad, iar în 16 august la 
ora 20,40 va fi la Timişoara. A doua 
zi, adică în 17 august, la ora 10,50 
ea se va găsi în localitatea de fron
tieră Stamora—Moraviţa pe unde va 
trece în Iugoslavia, fiind preluată de 
ştafeta sportivilor iugoslavi. întregul 
traseu va fi telefilmat de un car de 
reportaj al televiziunii vest-germane 
şi de o echipă de filmare a Comite
tului olimpic de organizare.

— Am înţeles că fiecare sportiv 
va purta flacăra 1 kilometru. V-am 
ruga să ne spuneţi cum se va asi
gura ca pe timpul nopţii flacăra 
să nu se stingă. Se vor desemna 
nişte... vestale?

— Desigur, la „vestale“ se va apela 
în sensul că se vor desemna sportivi 
şi organizatori care vor face de gardă 
în timpul nopţii, păzind ca flacăra 
olimpică să nu se stingă. Este insă 
de adăugat că, în oraşele unde înnop
tează. flacăra olimpică va arde într-o 
voluminoasă torţă construită după un 
proiect al Comitetului olimpic român.

— Care este locul din Sibiu, des
tinat a găzdui o noapte flacăra 
olimpică?

— La sosirea în Sibiu, după o scurtă 
ceremonie care nu va depăşi 15 mi
nute, ea va arde toată noaptea în 
faţa hotelului Bulevard. Dimineaţa la 
ora 8 va porni în ştafetă pe autostrada 
E 15, la ora 11,20, flacăra olimpică va 
fi predată In comuna Miercurea Si
biului, sportivilor din judeţul Alba 
care o vor duce mai departe...

Interviu consemnat de 
VIOREL CUCU

C a m p io n a tu l  j u d e ţ e a n  d e  fo tb a l

DISCIPLINEI -  sarcină 
majoră a sediilor

•  •  •

a zi... a z i... azi.
-  1

TELEVIZIUNE
» Se împlinesc 154 de ani de la naş

terea lui Karl Marx (m. 14.III.1883).
» U.R.S.S. — „Ziua presei“. Se îm

plinesc 60 de ani de la apariţia zia
rului „Pravda“, organ al C.C. al 
P.C.U.S.

» 1821 — A murit Napoleon I Bo
naparte, general şi om politic din 
timpul revoluţiei franceze, proclamat 
împărat al Franţei (1804—1814 şi 1815) 
(n. 1769).

•  126 de ani de la naşterea (1846) 
lui Henryk Sienkiewicz, prozator po
lonez, laureat al Premiului Nobel (m. 
1916).

9,00 Deschiderea emisiunii de dimi
neaţă. Telex. 9,05 Reportaj Tv.: O de
finiţie a tinereţii (reluare). 9,30 Gala 
vedetelor. 10,00 Curs de limba ger
mană. Lecţia a 14-a. 10,30 Film serial 
pentru copii: „Aii şi cămila* (reluare).

Episodul „Cămila care vorbeşte". 
10,45 Pagini de umor: „Aventuri în 
epoca de piatră* (reluare). 11,10 In
terpreţi şi rolurile lor: Teodora Luca- 
ciu (reluare). 11,35 Cărţi şi idei (re
luare). 12,00 Telejurnal. 14,00 Tenis 
de cîmp: România — Elveţia in ca
drul „Cupei Davis* — primele două 
meciuri de simplu. Transmisiune di
rectă de la arena Progresul. 16,30—
17.00 Teleşcoală. 17,30 Deschiderea 
emisiunii de după-amiază. 17,35 Mu
zică populară. 17,55 Cunoaşteţi legile? 
18,10 Arta plastică: Muzeul Zam- 
baccian. 18,25 Stop-cadru. 18,55 Oa
meni şi fapte. 19,10 Tragerea Loto. 
19,20 1 001 de seri. 19,30 Telejurnal:
20.00 Film artistic: „Visul unchiului*.

Cu cît ne apropiem de finalul ac
tualei ediţii a campionatului judeţean 
cu atît mai acerbă devine lupta pen
tru ocuparea primului loc (care dă 
dreptul de participare la barajul pen
tru divizia Q, deţinut în prezent de 
Textila Cisnădie la o diferenţă de 
două puncte faţă de principala sa ur
măritoare, Carpaţi Mîrşa, dar şi pen
tru evitarea zonei retrogradării. Din 
păcate, la ultimele partide s-au ma
nifestat la unii jucători comportări ne
gative, abateri de la disciplina spor
tivă, ceea ce a făcut necesară inter
venţia subcomisiei de disciplină a Co
misiei judeţene de fotbal, care a apli
cat severe sancţiuni: Mihai Boancăş

^  Ä  A  Ä  Ä  _ l

21,20 Drumuri In Istorie. Cărţi de în
ceput. 21,35 Revista literară Tv. 22,15 
Selecţiuni din concursul de clntece al 
Euroviziunii — 1972. 22,40 24 de ore.

CINEMA

TIMPUL
Centrul meteorologic Sibiu comu

nică: vreme relativ răcoroasă cu ce
rul mai mult acoperit. Temporar, vor 
cădea precipitaţii slabe sub formă de 
ploaie. Vîntul va sufla potrivit din 
sectorul sud-estic şi sudic. Minimele 
vor fi cuprinse Intre plus 5 şi 7 
grade, iar maximele vor oscila Intre 
li! ţi 15 grade. Cedru din filmul românesc Astă seară dansăm In familie

SIBIU: PACEA: Astă seară dansăm 
în familie (orele 9,00; 11,30; 14,00; 
16,30; 19.00; 21,00); ARTA: Sacto şi 
Vanzetti (orele 10,00; 12,30; 15,30; 
18.00; 20.30); TINERETULUI: Să cum
părăm o maşină de pompieri (orele 
10,00; 12,00; 14,30; 16.30; 18,30; 20,30); 
7 NOIEMBRIE: Două vieţi, seriile 1 
şi II (orele 10,00; 14,00; 17,00 şi 20,00).

MEDIAŞ: PROGRESUL: Floarea de 
cactus (orele 9 00; 11,15; 14,00; 16.30; 
19,00; 21,15); TINERETULUI: Esop 
(orele 10,00; 16,30; 18,30; 20.30).

CISNĂDIE: POPULAR: II cunoaş
teţi pe Urban? (orele 11.00; 16,00;
18.00 şi 20.00).

AGNITA: 8 MAI: Atunci i-am con
damnat pe toţi la moarte (orele 16.00;
18.00 şi 20,00).

DUMBRĂVENI: 7 NOIEMBRIE:
Sprijiniţi-1 pe şerif (orele 18,00 şi
23.00) .

OCNA SIBIULUI: Steaua de tini
chea (orele 17,00 şi 19,00).

RAZNA-BAI: Balada epocii de pia
tră (orele 17,00 şi 19,00).

APOLDU DE SUS: 23 AUGUST: 
Steaua de tinichea (orele 18.00 şi
50.00) .

(Textila Mediaş) a fost suspendat din 
activitate pe 2 ani; Carol Păs şi M. 
Bîrsjm (ambii de la Record Mediaş) 
pe 1 an şi respectiv 3 etape; I. Greavu, 
T. Spahiu şi O. Munteanu (toţi de la 
Metalul I.O.S.) — 8, 4 şi respectiv 3 
etape; Magheru (Voinţa Sibiu) — 4 
etape; Bobu (Unirea Tălmaciu) — 3 
etape; Tudorán şi Opriş (ambii de la 
Construcţii Sibiu) — 2 şi respectiv o 
etapă.

In cea de-a XXIII-a etapă au fost 
eliminaţi de pe teren jucătorii Roca 
(Metalul I.O.S.) şi Vlad (Construcţii 
Sibiu), asupra cărora subcomisia de 
disciplină urmează să se pronunţe.

Exemplele de mai sus ne fac să 
concluzionăm că In rîndul unor secţii 
a slăbit considerabil munca educativă. 
Ar fi de dorit ca, în cele şapte etape 
cîte mai slnt din actuala ediţie, jocu
rile să se caracterizeze prin respecta
rea întocmai a disciplinei, a sporti
vităţii.

Iată acum rezultatele înregistrate in 
etapa a XXIII-a: Textila Cisnădie — 
Textila Mediaş 3—0 (2—0) — au în
scris Balaban (min. 14), Dîrjan (min. 
25) şi Răşlnaru (min. 72); Metalul 
I.O.S. — Stăruinţa Mediaş 1—4 (1—1)
— au marcat Repede (2), Vlad şi 
Mărgineanu, respectiv, Stîngu; Unirea 
Tălmaciu — Avîntul Dîrlos 0—1 (0—1)
— a înscris Uiselţ (min. 3); Construcţii
Sibiu — Flamura roşie Agnita 4—0 
(1—0) — au concretizat Tudor (min. 
2G), Tudorán (min. 56). Moraru (min. 
66) şi Opriş (min. 73); Voinţa Sibiu — 
Carbosin Copşa Mică 3—1 (2—1) —
Magheru (3) şi respectiv Lengliel; 
Metalurgica Sibiu — Record Mediaş 
1—0 (1—0) — Dulcea (min. 27); Carpaţi 
Mirşa — Sparta Mediaş 3—0 (nepre 
zentare); jocul Electrica Sibiu — 
C.F.R. Sibiu s-a amînat.

1 C L A S A M E N T U L :

î. Textila Cisnădie 23 15 7 1 58-22 37
2. Carpaţi Mîrsa 23 14 7 2 38-14 353. C.F.R. Sibiu 22 13 5 4 48-23 314. Construcţii Sibiu 23 14 2 7 58-25 305. Metalul I.O.S. 23 12 6 5 38-27 30
6. Stăruinţa Mediaş 23 14 1 8 41-27 29
7. Flamura r. Aqnita 23 14 1 8 43-35 29
8 Carbosin C. Mică 23 10 8 5 37-27 28
9. Metalurgica Sibiu 23 9 2 12 27-39 20

10. Textila Mediaş 23 7 4 12 26-35 18
11. Unirea Tălmaciu 23 fi 6 11 24-35 tS
12. Starla Mediaş 23 6 3 14 23-47 15
13. Voinţa Sibiu 23 4 6 13 29-50 14
14. Avintul Dîrlos 23 5 3 15 23-51 13
15 Electrica Sibiu 22 3 4 15 19-50 10
16. Record Mediaş ._ , 23 3 3 17 19-53 9

I

6.1.IAU. Sibiu
(fost „Flamura roşie“), str. Rîului nr. 33, 

ANGAJEAZĂ : I
— ingineri mecanici, tehnicieni construcţii de IiI maşini
— ingineri mecanici textilişti.

W .tV ,ttV ,V .*.V /.* .V .V .*,tV .V A V ,V .V ,V 7.5V .tV .W ÍV .,A \W // ,V .M

I Trustul de instalaţii-montaj Braşov,
şantierul Mediaş

ANGAJEAZĂ URGENT :
— tehnician pentru normare 

*; — tehnician pentru instalaţii,
v De asemenea, recrutează imediat candidaţi pentru 
Í cursul de calificare în meseria de electrician în eon
ii strucţii, cu condiţii minime :
Í — absolvenţi de şcoală elementară (7 sau 8 clase)
Ş — să îndeplinească condiţiile de sănătate.

Din momentul admiterii la curs, candidaţii devin 
Í angajaţi ai şantierului.
J Lămuriri suplimentare pentru ambele categorii la 

sediul şantierului din Mediaş, str. Gheţii nr. 5.
.W A V , ,A V ^ 7 .W 7 W 7 / W 7 ,W t t V / .V .V .V W .V . ,.V.',V,V,>,',
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I Uzina ch im ică „CARBOSiN“ 
s din C opşa Mică

ANGAJEAZĂ DE URGENŢĂ :

— 1 translator de limba engleză.
Informaţii suplimentare se pot primi ’de la biroul i

"i'
*i
i
§
I
V
i
§i
ii

i personal al uzinei, telefon 162, interior 16.
RIMIMUIBIM •fiMiaiaiiMMWiii N I MR I DU I OH I OT I MM I HB I 8H I MR 1 H

I. R. M . E
str. Uzinei nr. 7,

j ANGAJEAZĂ DE URGENŢĂ:

Ş a n tieru l de d rum uri 
şi poduri S ib iu

ANGAJEAZĂ:
— şef serviciu aprovizionare — plafon salar 3 250 lei
— 1 tehnician mecanic pentru lotul Porumbacu
— 1 tehnician mecanic pentru central.

Informaţii suplimentare la sediul şantierului, din J 
str. Griului nr. 27. l

Uzina
mecanica

Sibiiu
strada Lector nr. 3, 

telefon 2 00 20, angajează 
prin concurs:

— un inginer pentru 
funcţia de şef serviciu me
canic şef

— un economist.

Condiţiile de admitere 
sínt cele prevăzute în Le
gea nr. 12 1971. Salariza
rea conform H.C.M. nr. 
914 1968 şi ord. M.I.C.M. 
nr. 150/1969.

Mai angajează :
— strungari
— frezori
— rectificatori.

Cererile vor fi prezentate 
la biroul personal.

Ş an tie ru l>

k instalaţii“
m ontaj Sibiu

str. Turismului 12, 
telefon 1 36 79,

ANGAJEAZĂ :

— 1 şef depozit

— 1 inginer instalator
— 1 inginer proiectant
Salarizarea conform 

H.C.M. 914/1968 şi Legea 
nr. 12/1971.

MICA PUBLICITATE
PIERDUT contract O.C.L.P.P. nr. 

255, pe numele Mezinger Robert, 
îl declar nul.

VIND urgent apartament în Me
diaş, str. Tirnavei 58.

VIND Dacia 1100, 13 000 km, per
fectă stare. Str. Cooperaţiei ÎS, 
telefon 2 15 98, între orele 7—10.
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Prognoza
Modernizarea predării limbii Institutului

române — o necesitate care! ” .e t 6 ° r ° <° ? ' cl im p  o p t im
în  lu n a  m ai

p e n t r u  
u c r ă r i l e  
a g r i c o l e

se impune cu stringenţă
Susţineam şi altădată necesita

tea modernizării predării limbii 
române şi, în cadrul acesteia, în 
primul rînd a gramaticii. Acum, 
după cîteva luni de experienţă cu 
un mare număr de elevi din ulti
ma clasă a liceelor din judeţul 
Sibiu, în cadrul pregătirii pentru 
admiterea în invătămîntul supe
rior, făcută la Facultatea de filo
logie şi istorie, consider că se pot 
trage cîteva concluzii asupra mo
dalităţii de lucru dobindită în 
şcoala generală, după cum se pot 
reactualiza unele probleme care 
privesc didactica modernă a dis
ciplinei.

Dacă in cadrul lecţiilor de lite
ratură elevii noştri dovedesc mai 
multă putere de discernămînt, 
fiind capabili, de cele mai multe 
ori, să opereze o analiză literară 
onorabilă; într-o terminologie a- 
decvată, făcînd apel la cunoştin
ţele de teorie literară şi de stilis
tică, lucrurile stau altfel Ia gra
matică. Analizele gramaticale se 
realizează greoi, imprecis, aproape 
de către toti cursanţii. Aceasta 
fiindcă înşişi profesorii nu predau 
gramatica la nivelul exigentelor 
actuale. In programele noastre nu 
s-au făcut nici un fel de îmbună
tăţiri sub raport calitativ, iar ma
nualele sínt croite pe acelaşi ca
lapod. Totul se reduce astfel la o 
împotmolire în definiţii greoaie şi 
inutile sau la o analiză pe bază 
de întrebări şi răspunsuri.

Considerăm că greutatea esen
ţială a însuşirii în mod precis a 
gramaticii provine tocmai din a- 
ceastă tradiţie, depăşită de reali
tăţile studiului modern. A preda 
astăzi limba după gramatici închis
tate în precepte fără acoperire 
ştiinţifică este un fapt anacronic. 
Pînă cînd se vor schimba manua
lele şi programele (şi astfel de 
tendinţe există), profesorii de lim
ba română trebuie să le depăşeas
că. Criteriul întrebărilor după care 
se operează astăzi analiza grama
ticală este un pseudocriteriu care 
nu are nici o logică gramaticală 
şi nici de altă natură. De aceea 
el generează confuzii la toate ni

velele. In cazul analizei prin în
trebări şi răspunsuri, textul este 
trecut fără o raţiune suficientă 
prin şabloane dinainte stabilite şi 
supus acestora. Astfel că nu avem 
de-a face cu o analiză, ci cu înge
nuncherea textului în faţa între
bării. De exemplu, în enunţul! 
elevii vin la şcoală cîntînd, refe- 
rindu-ne la funcţia sintactică a 
gerunziului cîntînd, toată lumea 
îl consideră complement circum
stantial de mod, pentru că răspun
de la întrebarea cum?: — Cum 
vin elevii? Cîntînd. Nu se poate 
ceva mai fals, pentru că a cînta

nu poate fi un mod de a veni. Se 
poate veni repede, încet, agale 
etc. Aceste adverbe pot reprezenta 
o circumstanţă modală de reali
zare a» acţiunii, a cînta însă, nu, 
Cîntînd, ca dublu subordonat cu
vintelor elevii (cîntînd) şi vin 
(cîntînd) nu poate fi decit element 
predicativ suplimentar. Cît de 
simplă, precisă şi logică poate fi 
o explicaţie, faţă de deducerea 
funcţiei prin întrebării... *(-

Ca să nu mai spunem că pentru 
funcţii diferite (subiect, nume pre
dicativ, complement direct) se 
pune aceeaşi întrebare (cine sau 
ce), iar în alte cazuri pentru a- 
ceeaşi funcţie se pune un mare 
număr de întrebări. Se creează 
astfel o largă zonă a confuziilor.

Trebuie să se Înţeleagă mai bine 
că gramatica este o ştiinţă exac
tă, foarte apropiată de matematică. 
Fiecare cuvînt în propoziţie îşi 
are locul şi funcţia sa, după cum 
fiecare propoziţie îşi are în frază 
locul şi funcţia sa. Locul şi func
ţia sínt determinate de logica in
ternă a enunţului şi nu de una 
sau mai multe întrebări exterioare 
lui. Funcţia trebuie căutată aşa'- 
dar după alte criterii. Ele sínt 
mai simple şi mai uşoare de cum 
se crede. Pentru dobîndirea lor se

consumă mai putină energie decit 
pentru învăţarea mecanică a unul 
lung şir de întrebări. De exemplu, 
cum pot fi mai uşor de delimitat 
cazurile G. şi D. decit arătîndu-se 
că primul determină un cuvînt din 
grupa numelui şi are funcţia de 
atribut şi al doilea determină un 
verb şi are funcţia de complement 
Indirect. De ce este nevoie aici 
de mai multe Întrebări? Aproape 
toate funcţiile pot fi deduse astfel. 
ŞL nu ne referim numai la sintaxa 
propoziţiei, ci şi la sintaxa frazei. 
Fraza este o propoziţie cu părţile 
ei dezvoltate în alte propoziţii. De 
aceea predarea frazei se impune 
să se facă în mod paralel cu pre
darea părţilor de propoziţie. S-ar 
observa mai bine aşa legătura din
tre sintaxa frazei şi a propoziţiei. 
Iar la stabilirea coordonatelor şi 
subordonatelor e necesar ca ele 
să se reducă la părţi de propoziţie. 
Lucrîndu-se logic, nu se va mai 
greşi decît acolo unde gramatică 
prezintă anomalii sau excepţii.

Dificultăţi întîmpină elevii noş
tri şi la împărţirea frazei în pro
poziţii, pentru că nu sínt deprinşi 
cu o tehnică precisă. A citi fraza 
de la început, după găsirea predi
caţilor, pînă la sfîrşit şi a o seg
menta întîmplător, fără a vedea 
elementele de relaţie, este primul 
pas greşit.

Este cazul să se treacă peste 
această fază empirică în preda
rea limbii române. La catedre şi 
la consfătuirile cadrelor didactice, 
este bine să se încerce a se lămuri 
chestiuni de didactică modernă, 
nu prin lungi teoretizări fără fi
nalitate, ci pe baza demonstraţiei 
practice, singura în măsură să-şi 
arate roadele. S-ar face în felul 
acesta mari servicii învăţămintu- 
lui nostru şi elevii n-ar mai greşi, 
afirmînd că un cuvînt are o 
funcţie, intrucît a „Tăspuns“ la în
trebarea respectivă. Intervine aici 
şi o problemă de conştiinţă profe
sională a profesorului, care, tre
buie să fie receptiv la nou. Să 
respectăm tradiţia, dar să o îm
prospătăm pe linia progresului 
social.

Prof. G. NISTOR

Luna mai a debutat cu o vreme 
închisă şi umedă, cu precipitaţii mai 
abundente în sudul şi estul tării. Ca 
urmare, în marea majoritate a zone
lor agricole starea de umiditate a so
lului a fost sensibil ameliorltă. Un 
oarecare deficit se mai menţine încă 
la culturile de toamnă situate in 
centrul şi sudul Dobrogei, precum şi, 
local, în Bărăgan şi sudul Transilva
niei.

Sub aspectul precipitaţiilor, potrivit 
prognozei Institutului meteorologic, 
această lună va fi în general mai a- 
propiată de normal, mai răcoroasă în 
prima decadă şi cu alternări frecven
te de perioade însorite şi călduroase 
cu intervale relativ mai răcoroase şi 
ploioase In celelalte două decade. 
Condiţiile agrometeorologice specifi
ce sínt însă prielnice agriculturii, a- 
sigurînd premise favorabile obţinerii 
unor recolte bune. Vegetaţia, deşi 
vremea s-a răcit în ultima perioadă, 
este avansată. Griul de toamnă, bu
năoară, are o dezvoltare bună, mai 
ales în zonele cerealiere de bază şl 
va înspica, în următoarele zile, în 
sudul şi vestul ţării şi, în a doua 
decadă, în aproape toate celelalte 
zone agricole. Semănăturile de pri
măvară au răsărit uniform, dar şi-au 
încetinit temporar ritmul de creştere 
din cauza temperaturilor scăzute.

In aceste condiţii, atît culturile de 
cîmp, cit şi cele furajere vor avea 
o bună umiditate, însă, o dată cu 
ele, se vor dezvolta intens şi buruie
nile, fapt ce impune folosirea la ma
ximum a zilelor favorabile lucrului 
în cîmp pentru distrugerea acestora. 
Lucrătorii de pe ogoare trebuie, de 
asemenea, să fie pregătiţi temeinic 
pentru a aplica la timp măsurile de 
prevenire şi combatere a bolildr ce 
pot fi favorizate în această perioadă 
de regimul hidrotermic din aer şi 
sol.

(Agerpres)

Rezultanta 
unor permanente 

preocupări
(Urmare din pag. 11
producţie — a fost rezolvată la Bier-
tan.

In fiecare zi, din Mediaş la Bier- 
tan se aduc 3 500—3 800 litri zer, 
absolut necesar preparării furajelor. 
Cu mijloace locale s-au amenajat 
două rezervoare care trebuie să fie 
permanent pline. O singură zi de de
reglare a acestei acţiuni înseamnă o 
scădere a ritmului de îngrăşare. Re
venirea la normal cere o muncă de 
alte cîteva zile bune. Pînă acum însă 
camionul pus la dispoziţia fermei îşi 
face pe deplin datoria: de două ori 
pe zi este transportat zerul atît de 
trebuincios.

La prepararea furajelor, la acorda
rea tainurilor, la întregul program al 
îngrăşătoriei este prezent, din zori 
pînă în noapte, şeful de fermă Gertii 
Hager. Şi oamenii lucrează altfel cînd 
ştiu că şi conducătorul lor este pre
zent în sector. Achim Lenghea, fiul 
său, Gheorghe, Maria Heiner, Gheor- 
ghe Nementz, Andrei Greger şi toţi 
ceilalţi îşi fac pe deplin datoria.

Conform hotărîrii adunării genera
le, cooperatorii care lucrează aici 
sínt retribuiţi în acord global, pe 
baza normativelor existente şi a rea
lizărilor înregistrate. Fiecare îngriji
tor primeşte o valoare (în bani şi 
în natură, conform hotărîrii de re
partizare a produselor şi veniturilor) 
de 43 lei pentru fiecare purcel în
ţărcat, de 12 kg, şi de 0,90 lei pen
tru fiecare kilogram de spor în* 
greutate.

Munca acestui bun colectiv de oa
meni s-a materializat — cel puţin 
pină acum — în rezultate îmbucură
toare: la grăsunii de peste 50 kg se 
realizează zilnic un spor în greutate 
de cea 450 grame. Conform calcule
lor şefului de fermă, în opt luni un 
purcel trebuie să ajungă la o greu
tate de 100 kg. Şi se pare că afirma
ţiile tehnicianului Gerth Hager pot 
fi considerate ca temeinice, izvorîte 
dintr-o cunoaştere profundă a me
seriei.

E drept, şi la Biertan mai sínt une
le necazuri. Este imperioasă o diver
sificare a alimentaţiei (numai pe ba
ză de porumb nu se poate obţine 
o performanţă strălucită), o funcţio
nare neîntreruptă a morilor cu cio
cane (dacă lipseşte o simplă curea 
de transmisie, agregatul nu poate 
funcţiona, prepararea furajelor este 
periclitată), instalarea unei bascule la 
adăposturile din Biertan.

Considerăm că, la nivelul Direcţiei 
generale judeţene a agriculturii, ar 
ii utilă studierea înfiinţării unei fa
brici de nutreţuri combinate. Toţi 
şefii de fermă, toţi conducătorii din 
cooperativele agricole sínt unanimi 
în a aprecia că acesta este un dezi
derat major al activităţii din dome
niul creşterii animalelor. Apoi, me
canizatorii trebuie să-şi ia meseria 
in serios, asigurînd cel puţin func
ţionarea ireproşabilă a utilajelor şi 
maşinilor existente în zootehnie.

Peste deal de Biertan, La C.A.P. 
Moşna, situaţia fermei de îngrăşare 
a porcilor se prezintă nesatisfăcătort

pe primul trimestru planul de livrări 
a fost realizat doar in proporţie de 
38 la sută, cu toate că şi aici există 
tot 150 scroafe şi scrofite la efecti
vul matcă. Preşedintele unităţii, Ion 
Prişcă, ne demonstrează însă că fără 
a se cumpăra 382 purcei, nu pót fi 
livraţi grăsunii planificaţi. Or, este 
cunoscut cît de greu se pot procura 
acum de pe piaţă purcei pentru în
grăşat. Cum oare la Biertan s-a putut 
asigura baza materială, iar la Moşna 
nu, deşi efectivele matcă existente 
la cele două îngrăşătorii sínt iden
tice? Aşa cum se prezintă acum situa
ţia la ferma de la Moşna, în primul 
semestru sarcina de livrări poate fi 
îndeplinită în proporţie de numai 
65—70 Ia sută, iar indicatorul anual 
— 70 Ia sută!

Aici apar aceleaşi carenţe în ali
mentaţie: lipsa diversificării furajelor.

Oare nu ar fi cazul ca Direcţia 
generală judeţeană a agriculturii, îm
preună cu U.J.C.A.P., să întreprindă 
o analiză temeinică a stărilor de lu
cruri — total necorespunzătoare, du
pă părerea noastră — din sectorul 
zootehnic al C.A.P. Moşna? Nu de 
alta, dar perpetuarea acestor situaţii 
contribuie substantial la irosirea unor 
importante capacităţi de producţie, 
ceea ce nu este de natură să mul
ţumească pe nimeni şi mai ales pe 
cei ale căror fonduri de muncă, bă
neşti şi materiale sínt nesatisfăcător 
utilizate.

Un nou utilaj de mare randament; maşină de vopsit ţesături cu o 

productivitate pînă la 1 000 metri/8 oră
Foto: HORST BUCHFELNER

Compartimentul controlul peniţelor, 
„Flamura roşie". Sibiu

In secţia stilouri, a fabricii 
Foto: FRED NUSS

Unde ţin ambalajele unităţile 
C.L.F.?! Iată o întrebare care se ri
dică cu acuitate din mai multe punc
te de vedere. în primul rînd, pentru 
că unele unităţi C.L.F. din municipiul 
Sibiu depozitează pur şi simplu zeci 
de ambalaje în plină stradă (exemplu 
la unitatea C.L.F. din Piaţa Republicii 
sau la cea de pe strada Karl Marx) 
alterind estetica burgului. In al 
doilea rînd, se constată că unele uni
tăţi depozitează, fără avizul locata
rilor, tot felul de lăzi, butoaie, re
ziduuri de legume, fructe, peşte etc., 
rău mirositoare, în curţile interioare

„C u ra t m urdar!“
ale magazinelor (exemplu unitatea 
C.L.F. din str. General Magheru nr. 
51, responsabil X. Boidocan) poluînd 
atmosfera. Şi să nu uităm că în curtea 
respectivă sínt copii care se joacă, 
vrînd-nevrlnd, in „ambianţa“ oferită 
de responsabilul unităţii.

Deoarece regulile igienico-sanitare 
impun anumite cerinţe, ar fi cazul 
ca Inspectoratul sanitar de stat, prin 
inspectorii săi, să vadă cum şi unde 
se depozitează reziduurile unităţilor 
C.L.F. şi să ia măsuri în consecinţă.
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C u n o aşte ţi in tr-adevăr c lien ţii ?
Este puţin probabil tovarăşi comer

cianţi de la magazinul „Ursuleţul" 
(Sibiu, str. N. Bălcescu) că aţi ajuns 
să cunoaşteţi clienţii, din moment ce 
nu aţi izbutit să găsiţi o formulă ac
ceptabilă pentru a satisface pe deplin 
doleanţele cetăţeanului M.C. din Si
biu, ultima dv. concluzie în încheie
rea discuţiei purtate cu respectivul, 
fiind aceasta: „lăsaţi că ne cunoaştem 
noi clienţii!“ remarcă, evident, expe
ditivă şi definitivă.

Vă amintiţi, nu putem să credem 
altfel, că M.C. a cumpărat la începu
tul lunii aprilie o pereche de san
dale. pentru unul din copiii săi, în 
vîrstă de 3 ani, proba făcîndu-se pe 
loc. O altă pereche de sandale a fost 
cumpărată pentru cel de-al doilea co
pil, care nu s-a aflat atunci împre
ună cu tatăl său. Descoperind peste 
cîteva zile că cea de-a doua pereche 
era de fapt ... desperecheată, prin 
existenţa a două exemplare diferite 
ca mărime şi culoarea căptuşelii, 
omul a venit la dv. pentru a le

Trecînd nu de mult prin cîteva 
sate aparţinătoare comunei Easlea — 
Mălîncrav, Floreşti, Roandola — mai 
mulţi cetăţeni reveneau mereu în dis
cuţiile lor la aceeaşi problemă — mo
dul în care se acordă asistenţa sani
tară de către medicii dispensarului 
comunal uman. Faptul m-a surprins 
ştiind că în Easlea, ca de altfel în 
toate comunele noastre, sínt cadre 
sanitare suficiente pentru întreaga 
populaţie. La dispensar mî s-a con
firmat acest lucru chiar de către 
medicul şef al circumscripţiei sani
tare — Eaimer Tartleţ.

— Sîntem doi internişti şi un medic 
stomatolog. Mai avem cinci surori 
medicale şi pediatre, o femeie de 
serviciu şi un şofer pentru autosal- 
varea ce-o avem în dotare. Pînă de 
curînd am avut şi un cadru sanitar 
Ia Mălîncrav, dar a demisionat.

— Cum acoperiţi, în aceste condi
ţii, satele aparţinătoare?

— O dată pe săptămlnă nt depla
săm la Noul Săsesc şi o dată la Mă
lîncrav, iar o dată pe lună în cele
lalte două sate (Floreşti şi Roan
dola, n.n.).

In restul timpului, la sediu, în cen
trul de comună, programul ar trebui 
să fie asigurat de cei doi internişti, 
atît dimineaţa cît şi după-amiaza, 
dar (?) ambii medici fac serviciu îm
preună — sau dimineaţa sau după- 
amiaza. La repetatele intervenţii ale 
primarului — Ironim Lazăr, ale se
cretarului comitetului comunal de 
partid — Ştefan Bucur, nu s-a pu-
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151. Apreciem ca nefundamentat ori
ce argument care încearcă să justi
fice o atare situaţie. Considerăm că 
au existat toate condiţiile pentru ca 
salariaţii cu o contribuţie efectivă 
în această direcţie să primească mai 
mult decît au primit. 1971 a fost 
anul unor mari eforturi, al unor rod
nice iniţiative şi al unor bune re
zultate în economisirea materialelor 
şi energiei în judeţul nostru. Peste 
î 700 tone metal economisit, 4177 
m o material lemnos, aproape 40 000 
tone combustibil convenţional şi pes
te 13 milioane kWh constituie un 
bilanţ edificator. Şi totuşi, în întreg 
anul nu s-au plătit premii pentru 
economii de materiale decît în va
loare de circa 2 milioane Iei, dintre 
care, mai mult de 3/4 la Uzina me
talurgică de metale neferoase Copşa 
Mică. In rest mai pot fi menţionate 
Uzinele textile Oisnădie, fabrica 
„Steaua roşie' şi Uzina de piese 
auto Sibiu.

Sîntem fără Îndoială datori să ne 
întrebăm de ce rutina şi-a pus şi 
în acest caz amprenta pe o acţiune 
care s-ar fi putut solda cu rezul
tate remarcabile?

Concluziile unor investigaţii su
perficiale ar părea că se orientează 
către ideea că prevederile hotărîrii 
respective sínt pe alocuri neclare,

că nu punctează suficient de bine 
situaţiile diverse ce se pot ivi într-o 
întreprindere sau alta, în funcţie de 
specificul producţiei. Să fie o con
cluzie demnă de reţinut? Am dorit

teriale), se vor naşte în mod firesc 
un şir de temeri şi rezerve. Trebuie 
să se înceapă cu sensibilizarea oa
menilor, pentru ca ei să cunoască 
cu precizie in ce direcţie să-şi In-

mele plătite s-au ridicat, In medie, 
în jurul unui salariu, de ele bene
ficiind peste o treime din salariaţii 
uzinei. Rezultatul? S-a conturat o 
atitudine conştientă, o puternică o-

S e  m a n i f e s t ă  î n c ă  i m o b i l i s m  
în  s t i m u l a r e a  ş i  c o i n t e r e s a r e a  

t u t u r o r  c a t e g o r i i l o r  d e  s a l a r i a ţ i
să aflăm în această privinţă păre
rea tovarăşului inginer Boleslav 
Müller, directorul U.M.M.N. Copşa 
Mică:

— Prevederile hotărîrii sínt, după 
părerea noastră, foarte clare. Dacă 
aplicarea ei nu va fi insă riguros 
pregătită (în sensul că trebuie să se 
creeze elemente foarte concrete de 
evidentă a economiilor reale de ma-

drepte eforturile. In ceea ce ne pri
veşte. am aplicat H.C.M.-ul cu re
zultate mai mult decît mulţumitoare. 
Am reuşit în acest mod să plătim 
salariaţilor noştri în semestrul I al 
anului trecut peste 1,2 milioane lei 
pentru economiile de materiale rea
lizate, urmînd să plătim In conti
nuare încă 600 mii lei în contul se
mestrului II. As vrea să arăt că pri-

plnie de masă în rîndurile colecti
vului In favoarea gospodăririi cu 
maximă chibzuinţă a materiilor pri
me, energiei, apei etc.

Iată aşadar, argumente convingă
toare care atestă că ceea ce a în
greunat aplicarea H.C.M. cu aceleaşi 
rezultate pretutindeni, este lipsa de 
iniţiativă şi răspundere a unor con
duceri. Ni se pare de prisos să re-

schimba. Nemaiposedînd bonul, urma 
să faceţi schimbarea încălţămintei nu
mai cu condiţia recunoaşterii de către 
client a vînzătoarei care a împache
tat şi vîndut (a se citi: a încurcat) 
sandalele, ca pe urmă să retractaţi 
şi acest „amendament“. De ce? Nu 
vi se pare ciudat un asemenea mod 
de comportare faţă de clienţi, acum, 
după ce a apărut — şi aţi studiat, 
desigur — Legea cu privire la acti
vitatea de comerţ interior?

Dacă aţi fi aprofundat noua lege, 
aţi fi putut trage concluzia că atri
buţiile lucrătorilor din comerţ spo
resc, solicitudinea şi atitudinea bine
voitoare faţă de clienţi trebuie să 
crească mereu, că trebuie satisfăcute 
cerinţele legitime ale cetăţenilor, In 
calitate de cumpărători, cerinţă cum 
a fost şi aceea din cazul arătat mai 
sus.

Am dori să reflectaţi mai mult a- 
tunci cînd afirmaţi: „cunoaştem noi 
cumpărătorii!“.

L. G.

„Şi m edicul tre b u ie  să  în ţe le a g ă “

amintim un lucru arhicunoscut, şi 
anume că legea oferă doar cadrul 
general în care poate rodi iniţiativa 
proprie. De ce alte prevederi sau 
amendamente avea nevoie conduce
rea I.R.U.M.-ului, de pildă, pentru a 
crea un fond de premiere, inexistent 
încă, sau cea a „Balanţei” pentru 
fundamentarea unui regulament de 
aplicare a H.C.M. 151, regulament 
care de mai bine de un an de zile 
s-a împotmolit în aceeaşi fază — 
cea a bunelor intenţii fără echiva
lenţă in fapte.

In realitate, „dificultăţile* au o 
singură sursă — prevederea foarte 
clară a hotărîrii care arată că eco
nomiile se vor stabili pe locul de 
muncă. Aceasta presupune o evi
denţă precisă pe fiecare muncitor, 
cîteva sarcini suplimentare date 
maistrului şi un plus de efort din 
partea serviciilor contabile. Nimic 
însă nu este prea mult şi prea greu 
cînd în discuţie se află stimularea 
unor oameni a căror pricepere se 
converteşte zilnic în realizări stră
lucite. Şi dacă urmărirea îndeplinirii 
sarcinilor constituie o preocupare 
permanentă şi responsabilă în fie
care unitate, nu vedem de ce posi
bilităţile de stimulare a oamenilor 
nu ar putea fl valorificate cu aceeaşi 
promptitudine.

tut realiza o îmbunătăţire a activi
tăţii cadrelor sanitare pe Întreaga 
rază a comunei.

— In primul rînd — spunea tov. 
Ştefan Bucur — dr. Raimer Tartler 
nu se consideră subordonat organelor, 
locale şi nici nu răspunde chemări
lor noastre. In plus, modul in care 
şeful circumscripţiei sanitare se a- 
dresează sătenilor este condamnabil. 
Ii bruschează, le vorbeşte urît şi nu 
răspunde chemărilor la domiciliu in 
cazurile grave. O serie de naşteri in 
loc să fie asistate aici sínt trimise 
la Mediaş. (In luna martie din 11 
naşteri doar 5 au fost asistate la 
circumscripţie de medicii comunei).

Comentariile ni se par inutile. Ţi
nem doar să amintim că în cuvînta- 
rea sa la Conferinţa pe ţară cu se
cretarii comitetelor de partid şi pre
şedinţii consiliilor populare comuna
le, secretarul general al partidului, 
tovarăşul Nicolae Ceauşescu spunea: 
„ ... şi învăţătorul, profesorul, ingine
rul agronom, medicul trebuie să în
ţeleagă că pînă ia urmă există... un 
singur stăpîn In comună — consiliul 
popular comunal, şi în faţa lui tre
buie să răspundă“.

A. C.

La peste şase decenii de la apa
riţie — mai 1909 — lucrarea lui 
V.I. Lenin îşi impune, cu o forţă 
impresionantă, conţinutul ideolo
gic. Deşi această carte sintetizea
ză concepţiile filozofice ale lui 
Lenin din punctul de vedere al 
strategiei politice a clasei munci
toare din acei ani, în primul rind 
din Rusia, valoarea ideilor argu
mentate depăşeşte limitele momen
tului istoric, contopindu-se cu fon
dul principiilor şi ideilor de bază 
ale marxismului. V.I. Lenin de
monstrează radicalitatea opoziţiei 
celor două linii fundamentale In 
istoria filozofiei, demistificînd for
mele particulare de exprimare a 
idealismului de către variantele 
empiriocriticismului şi ale aţtor 
curente filozofice, îndeaproape în
rudite, care se prezentau ca po
ziţii filozofice neutrale, de un 
inedit absolut, situate undeva dea
supra opoziţiei materialism-idea
lism.

Prin întregul ei conţinut Mate
rialism şl empiriocrittcism se în
scrie în rîndul operelor fundamen
tale ale doctrinei filozofice mar- 
xist-leniniste. Lucrarea constituie 
pentru marxiştii contemporani, un 
exemplu strălucit de practică fi
lozofică, un convingător Îndemn 
la activitate teoretică creatoare, 
pusă in slujba idealurilor socialis
mului şi comunismului.

V asile  T onohi

Idoneismul -

a deschiderii
Actualul nostru climat ideologic 

promovează ideea unor confrun
tări, a unor dialoguri in scopul 
valorificării creatoare, din perspec
tiva marxismului, a gîndirii filo
zofice şi epistemologice contempo
rane. Apariţia lucrării lui Vasile 
Tonoiu, Idoneismul — filozofie a 
deschiderii este o dovadă conclu
dentă în acest sens. Cartea este 
consacrată gîndirii filozofice şi 
metodologice a profesorului elve
ţian F. Gonseth, erudit filozof şi 
om de ştiinţă. Ceea ce filozoful 
elveţian include sub numele de 
idoneism sau filozofie a deschi
derii, are la origine un soi de 
„afilozofism“ In sensul că „cerce
tarea ştiinţifică dobîndea valoarea 
unei instanţe de legitimitate, pri
vilegiate, o instanţă autocritică şi 
autocreatoare, care nu apelează 
la nişte prime şi absolute princi
pii. Cercetarea ştiinţifică, rezulta
tele ei obligă gînditorul să re
nunţe la o „filozofare pură”. Ocu- 
plndu-se, în cartea sa, de viaţa 
şi opera marelui gtnditor elveţian, 
Vasile Tonoiu ii stabileşte locul 
in tabloul filozofiei contemporane, 
punctele de contact cu celelalte 
curente filozofice contemporane şi 
subliniază contribuţia originală a 
Iui Gonseth la dezvoltarea teoriei 
cunoaşterii.
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şi tratatele  
internaţionale
Texte alese, studiu introductiv 

şi note de colonel Taiche Mitroes- 
cu, Ion Grecescu, Gheorghe Bă- 
descu.

O selecţie de texte, făcută cu 
competenţă, din cele mai uzuale 
documente internaţionale la care 
ţara noastră este parte. (Protoco
lul de la Geneva privind interzi
cerea armelor chimice şi bacterio
logice, Convenţia de la Geneva 
privitoare la tratamentul prizonie
rilor de război. Convenţia de la 
Haga privind protecţia bunurilor 
culturale In caz de conflict ar
mat ş.a.j. Aceste texte, publicate 
la vremea lor, sínt în general greu 
accesibile cititorilor, publicaţiile 
respective fiind de mult epuizate.

Volumul cu titlul de mai sus 
este precedat de un studiu intro
ductiv amplu şi documentat, care 
informează cititorul asupra legisla
ţiei internaţionale, asupra proble
maticii dreptului internaţional şi 
analizează, în lumina materialis
mului dialectic şi istoric, a docu
mentelor noastre de partid, dispo
ziţiile mai importante din docu
mentele cuprinse in volum. Se 
subliniază contribuţia României so
cialiste la dezvoltarea dreptului 
internaţional.

REIMAR UNGAR
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încheierea  vizitei de legaţie i guver
n am en ta le  m ilita re  rom âne in China

Pekin 4 (Agerpres). — Delegaţia 
guvernamentală militară română con
dusă de tovarăşul Emil Bodnaxaş, 
membru al Comitetului Executiv, al 
Prezidiului Permanent al C.C. al 
P.C.R., vicepreşedinte al Consiliului 
«ie Stat, care a făcut o vizită priete
nească în R.P. Chineză, la invitaţia 
Comitetului Central al P.C. Chinez şi 
a  guvernului R.P. Chineze, a părăsit 
(joi Pekinul, plecînd spre ţară.

Oaspeţii români au fost conduşi de 
ie Cien-in, membru al Biroului Po
litic al C.C. al-P.C. Chinez, vicepre
şedinte al Comisiei militare a C.C. 
ni P.G. Chinez, Li Dă-şin, membru 
supleant al Biroului Politic al C.C. al 
P.C. Chinez1, şeful Direcţiei genera
le, politice a Armatei Populare Chi-

Succese
şi sarcini 

economiei 
R.D. Germane

neze de Eliberare, Ken Biao, membru 
al C.C. al P.C Chinez, şeful Secţiei 
pentru relaţii externe a C.C. al P.C. 
Chinez, Ciao Kuan-hua, adjunct al 
ministrului afacerilor externe, Su 
Şi-u, membru al C.C. al P.C. Chinez, 
adjunct al ministrului apărării naţio
nale, Cian Ţai-cien, membru al C.C. 
şi locţiitor al şefului Marelui Stat 
Major.

Au fost prezenţi ambasadorul 
României Ia Pekin, Nicolae Gavriles- 
cu, şi membri ai ambasadei.

Sesiunea
Conferinţei
Santiago de Chile X. — Corespon

dentul Agerpres, Eugen Pop, transmi
te: In cadrul celei de-a III-a sesiuni 
a Conferinţei O.N.U. pentru Comerţ 
şi Dezvoltare, Mircea Petrescu, mi
nistru consilier, a arătat, vorbind in 
grupul de lucru nr. I, că sarcinile 
U.N.C.T.A.D. s-au înmulţit şi au de
venit mai complexe dacă se ţine 
seama de rolul crescind pe care ei

ale

Berlin 4, — Corespondentul. Ager- 
preş, Ştefan Deju, transmite: Consi
liul de Miniştri al R.D. Germane a 
analizat situaţia îndeplinirii planului 
de stat pe primul trimestru al anului 
Curent şi pe luna aprilie. în legătură 
cu aceasta, Gerhard Schürer, pre
şedintele Comitetului de Stat al Pla
nificării, a prezentat un raport. In 
cursul şedinţei a fost apreciată pozitiv 
dezvoltarea economiei naţionale a 
tării, prin îndeplinirea în bune con
diţii a planului pe primul trimestru 
şi depăşirea lui parţială. Consiliul de 
Miniştri a mulţumit oamenilor muncii 
pentru eforturile depuse.

Analizînd succesele obţinute, Con
siliul de Miniştri a tras concluzii 
pentru munca organelor de stat şi 
economice, în vederea îndeplinirii şi 
'depăşirii prevederilor planului pe a- 
nu! 1972. Consiliul de Miniştri a obli
gat pe toţi conducătorii organelor de 
stat şi economice, ai combinatelor şi 
întreprinderilor să ia măsurile nece 
sare pentru ca iniţiativele oamenilor 
muncii să aducă economiei naţionale 
cele mai mari foloase. Drppt^sarcini 
primordiale au fost relevate: înde 
plinirea în termen a măsurilor de 
Naţionalizare, introducerea în cel mai 
Scurt timp in procesul de producţie 
g. rezultatelor cercetărilor tehnico-şti- 
tnţifice , folosirea raţională a mate
riilor prime şi folosirea în mai multe 
Schimburi a instalaţiilor şi maşinilor 
He înaltă productivitate.

C onvorbiri
iu goslavo  -  cen tra fr ican e
Belgrad 4 (Agerpres). — La Bel

grad au avut loc convorbiri intre 
preşedintele Iugoslaviei, Iosip Broz 
Tito, şi preşedintele Republicii Africa 
Centrală, Jean Bedel Bokassa. Cei doi 
preşedinţi, informează agenţia Ta- 
niug, au avut un schimb de păreri 
cu privire, la situaţia internaţională. 
Ei au examinat, de asemenea, acti
vitatea ţărilor neangajate în ultimii 
ani, precum şi acţiunile acestor, ţări 
pe plan internaţional în perioada care

Luptele din 
Vietnamul 

de sud
Vietnamnl de sud 4 (Agerpres). 

•— Agenţiile de presă semnalează că 
forţele patriotice din Vietnamul de 
sud îşi continuă ofensiva în direc
ţia oraşului Hue — transmite agen
ţia Reuter. Joi, unităţile forţelor pa
triotice au supus unui puternic tir 
cu rachete baza de artilerie a tru
pelor americano-saigoneze „King", 
situată ia numai 13 km sud-vest de 
Hue. Căderea acestei baze, apreciază 
observatorii, va antrena şi cucerirea 
de către patrioţi a bazei aeriene 
Phu Bai, aflată în apropiere. Patrioţii 
au provocat grele pierderi inamicu
lui, izolind, de asemenea, şoseaua 
dare duce, la sud, către Da Nang. 
Comandamentul forţelor americane 
din această regiune a recunoscut 
faptul că bătălia finală pentru Hue 
nu mai reprezintă decit o problemă 
de zile.

urmează. Au fost abordate, totodată, 
probleme privind relaţiile iugoslavo- 
centrafricane. Agenţia precizează că 
schimbul de păreri s-a desfăşurat in
tr-o atmosferă de prietenie, manifes- 
tîndu-se un grad înalt de înţelegere.

Concomitent, între Emil Ludviger, 
membru a! Consiliului Executiv Fe
deral, şi Ange Patasse, ministru de 
stat la Preşedinţia republicii, au avut 
loc convorbiri cu privire la relaţiile 
bilaterale. Cu acest prilej, interlo
cutorii au analizat probleme privind 
dezvoltarea schimbului de mărfuri, 
colaborarea industrială şi tehnică, 
stabilirea de legături aeriene între 
cele două ţări şi alte probleme de 
interes comun. S-a convenit să se în
cheie un nou acord de colaborare 
comercială şi economică şi să se for
meze o comisie comună de colabora
re economică. S-a convenit să se 
transpună în practică un plan privind 
colaborarea ştiinţifică şi culturală şi 
să se 'stabilească comunicaţii aeriene 
între cele două ţări.

este chemat să-l joace în vederea 
transformării comerţului internaţional 
într-o pîrghie importantă a dezvol
tării economice. în ceea ce priveşte 
o mai bună organizare a U.N.C.T.A.D., 
reprezentantul român a erddenţiat o 
serie de necesităţi printre care: o- 
rientarea spre acţiune a organizaţiei 
şi creşterea rolului său ca organ de 
negociere, de aranjamente şi instru
mente juridice multilaterale în dome
niul comerţului internaţional, crearea 
de condiţii pentru ca toate statele 
membre să participe la activităţile 
sale permanente, ceea ce ar constitui 
o aplicare a principiului egalităţii în 
drepturi a statelor şi o expresie a 
caracterului democratic al organiza
ţiei, perfecţionarea, în continuare, a 
metodelor de lucru ale organelor 
U.N.C.T.A.D.

In comisia a treia, care examinea
ză problemele financiare, a luat cu- 
vintul reprezentantul tării noastre, 
Dumitru Lăzăroiu. El a subliniat in
fluenţele nefavorabile ale crizei mo
netare occidentale” asupîa ţărilor in 
curs de dezvoltare.

în comisia a patra a continuat e- 
xaminarea problemelor referitoare la 
transporturile maritime ale ţărilor în 
curs de dezvoltare. Reprezentantul 
României, Gheorghe Calciu, in inter
venţia sa, a arătat că ţărilor in curs 
de dezvoltare le revine în prezent 
o pondere îngrijorător de mică şi in 
continuă scădere în flota maritima 
comercială, ceea ce influenţează ne
gativ dezvoltarea lor economică.

Vorbind. în cadrul primei comisii 
a conferinţei, care analizează proble
mele produselor de bază, reprezen
tantul României, Mircea Lupescu, a 
exprimat sprijinul ţării noastre pen
tru măsurile necesare privind facili
tarea accesului acestor produse pe 
pieţele ţărilor dezvoltate.

PAm Continuarea convorbi
rilor cvadripartite 

n problema Vietnamului✓ V
I

K.P.D. COREEANĂ — Vedere parţială a modernelor sere din localitatea 
Ryongsong, unde se recoltează în tot cuprinsul anului o gamă largă de

legume

Paris 4 (Agerpres). — Joi a avut 
loc la Paris cea de-a 149-a şedinţă 
plenară a convorbirilor cvadripartite 
în problema Vietnamului. Luînd cu- 
vintul în cadrul şedinţei, Xuan Thuy, 
conducătorul delegaţiei R.D, Vietnam, 
a arătat că, astăzi mai mult, ca mi
cind evoluţia evenimentelor în Viet
nam demonstrează caracterul fali
mentar al politicii de „vietnamizare“ 
a războiului, că escaladarea opera
ţiunilor militare îndreptate împotriva 
R.D. Vietnam, cu ţelul de a salva de 
la eşec această politică, se dovedeşte 
a fi o greşeală. „Calea unor convor
biri serioase este singura care ar 
putea duce Ia soluţionarea paşnică a 
problemei vietnameze“ — a subliniat 
în continuare Xuan Thuy, subliniind, 
totodată, că S.U.A. refuză să des
prindă concluzia care se impune. In 
continuare, el a. subliniat că Statele 
Unite nu numai că prelungesc răz
boiul din Vietnam, dar pînă la a- 
ceastă dată refuză să abordeze cu 
seriozitate propunerile de pace pre
zentate în repetate rinduri de dele
gaţiile R.D. Vietnam şi Guvernului 
Revoluţionar Provizoriu al Republicii 
Vietnamului de Sud.

La rîndul său, conducătorul dele
gaţiei G.R.P. al Republicii Vietnamu
lui de Sud, Nguyen Thi Binh, a pre
zentat o serie de fapte, dovedind ca
racterul profund nedrept şi antipopu
lar al războiului purtat de S.U.A. în 
Vietnam. Folosind artileria, marina, 
aviaţia, distrugînd recoltele, satele, 
oraşele, S.U.A. obligă populaţia paş
nică din Vietnamul de sud să-şi pă
răsească regiunile natale.

Pe de altă parte, din Paris se a- 
nunţă că William Porter, conducăto

rul delegaţiei S.U.A. îa convorbirile 
Sn problema Vietnamului, a declarat 
fcă delegaţia americană şi cea saigo 
neză refuză să stabilească o dată 
pentru desfăşurarea celei de-a 150-a 
şedinţe.

Ostaşii Armatei dc Eliberare din Cambodgia continuă atacurile. îndrep
tate, asupra forţelor saigonezc din oraşele Svay Ric.ng şi Prey Veng. 
Ambele oraşe sínt aproape complet controlate de forţele patriotice, 

în foto: Tanc americano-saigonez distrus de către patrioţi

Inlîlnire Erich Honecker 
Kurt Baclimann

Berlin 4 (Agerpres). — Agenţia 
A.D.N. transmite că Erich Honecker, 
prim-secretar al C.C. al P.S.U.G., i-a 
primit,, joi, pe Kurt Bachmann, pre
şedintele Partidului Comunist Ger
man, Herbert Mies, vicepreşedinte al 
P.C. German, şi Hermann Gautier, 
membru ai Prezidiului P.C.G., cu ca
re a tăcut un schimb de păreri in 
probleme actuale.

Cu acest prilej, E. Honecker î-a 
informat pe oaspeţi despre îndepli
nirea hotărîrilor Congresului al 
VUI-lea al P.S.U.G. în vederea în
tăririi R.D. Germane şi consolidării 
păcii şi securităţii europene. Kurt 
Bachmann a informat despre lupta 
P.C. German pentru transpunerea în

viaţă a hotărîrilor Congresului de Ia 
Düsseldorf al partidului în sprijinul 
intereselor politice şi sociale ale oa
menilor muncii din R.F. a Germaniei. 
El a dat o înaltă apreciere contri
buţiei R.D.G. Ia politica de destin 
dere şi asigurare a păcii in Europa 
şi a salutat dorinţa R.D. Germane 
de a proceda, după ratificarea tra 
talelor dintre R.F.G. şi U.R.S.S. şi 
Polonia, la un schimb de păreri cu 
privire la stabilirea de relaţii nor
male între cele două state germane 
şi de a încheia acordurile corespun
zătoare, în baza dreptului interna' 
tional, pentru a se ajunge la o evo
luţie care să conducă la coexistenţa 
paşnică între R.D.G. şi R.F.G.

Un apel al Indlrei Gandhi pentru 
creşterea producţiei industriale în India

New Delhi 4 (Agerpres). — în ca
drul unei manifestări organizate de 
Congresul naţional al sindicatelor din 
India, premierul Indira Gandhi, a a- 
dresat un apel la acţiune pentru 
creşterea producţiei industriale, în 
scopul ridicării sectoarelor mai pu
ţin dezvoltate ale societăţii, infor
mează agenţia de presă Indinfo.

Ea a arătat că, pentru buna func
ţionare a obiectivelor economice, fie
care muncitor din uzine şi fabrici 
trebuie să înţeleagă rolul pe care-1 
joacă în buna funcţionare a aces
tora şi în realizarea producţiei.

Remarcînd că în anii imediat ur
mători cuceririi independenţei, apa-

Campania electorală dinS.U-Â.

Wallace nu va trece u
99

Washington 4. — Corespondentul 
Agerpres, G. Alexandroaie, transmi
te: Liderii a şase uniuni sindicale 
din statul Michigan, reprezentáld 
peste 1 000 000 de muncitori, au ho- 
tărît formarea unui comitet munci
toresc unit pentru contracararea, in 
actuala campanie electorală, a gu
vernatorului rasist al statului Ala
bama, George Wallace, care pretin
de mandatul democraţilor pentru a 
candida în alegerile prezidenţiale, 
„Sperăm să stabilim în Michigan o 
tactică de contrapropagandă care să 
poată fi folosită în orice stat în 
care Wallace va încerca să-şi de
pună candidatura", a declarat purtă
torul de cuvînt al comitetului unit.

In acest sens, se află in curs de 
organizare mitinguri şi demonstraţii, 
se tipăresc manifeste şi broşuri con- 
ţinînd declaraţiile rasiste şi antimun- 
citoreşti făcute in trecut de Walace. 
Se colectează fonduri pentru publi
carea în ziare a unor anunţuri pri
vind rezultatele deplorabile ale ani

lor de guvernare a Alabamei de că
tre familia Wallace. Multe dintre a- 
ceste anunţuri au şi fost tipărite. în 
manifestele tipărite de federaţia sin
dicală A.F.L.-C.I.Ó. se subliniază că, 
datorită politicii rasiste duse de 
Wallace, numărul analfabeţilor în 
statul Alabama, guvernat de el, este 
mai mare decit în 46 de state ale 
S.U.A. în acest stat se percep cele 
mai mari impozite, iar muncitorul 
din capitala statului are un salariu 
mai mic cu 40 la sută decît cel din 
Detroit. Alabama se află pe locul 
48 pe lista celor 50 de state ale 
S.U.A., în ce priveşte veniturile 
muncitorilor. Aproape 25 Ia sută din 
populaţia, stalului trăieşte din veni
turi considerate a fi sub nivelul să
răciei. 164 000 de mame sint nevoite 
să apeleze la casele de caritate pen
tru a-şi putea hrăni copiii. Un vot 
dat lui Wallace, se arată într-un alt 
manifest, este un vot dat rasismu
lui, mizeriei, şomajului. „Wallace nu 
va trece", se arată în încheierea ma
nifestului.

Evoluţii semnificative in preliminariile americane
Alegerile preliminare desfăşurate 

marţi în statele Ohio, Indiana, Ala
bama şi districtul Columbia par să 
clarifice într-o oarecare măsură lu
crurile în sînul Partidului democrat 
a cărui convenţie programată pentru 
luna iunie la Miami Beach trebuie 
să investească pe candidatul oficial 
la scrutinul prezidenţial din luna 
noiembrie. Deşi au rămas încă mul
te semne de întrebare, competiţia 
alegerilor preliminare a cerut din
tre numeroşii candidaţi democraţi 
trei protagonişti care se definesc ca 
lideri ai curentelor de stingă (se
natorul George McGovern) de cen
tru, (senatorul, fost vicepreşedinte,- 
Hubert Humphrey) şi respectiv de 
dreapta, (guvernatorul rasist al sta
tului Alabama, George Wallace).

Dacă pentru republicani lucrurile 
sint foarte clare, întrucît desemna
rea candidatului în persoana preşedin
telui Nixon este considerată drept 
o chestiune de necontestat, demo
craţii se află încă în această a şap
tea săptămină de alegeri preliminare 
Sn cumpănă. Din cele 12 candidaturi 
cu care au debutat preliminariile in 
statul New Hampshire, Florida şi 
Illinois, numai cei trei se dovedesc 
a fi viabiii din punct de vedere po
litic. Surprizele nu au lipsit de la 
început Senatorul Edmund Muskie, 
considerat înainte ca avînd cele mai

mari şanse intre aspiranţii demo
craţi la preşedinţie, a pierdut con
stant teren, fiind determinat să re
nunţe cu totul la participarea directă 
in teslele preliminariilor. în acelaşi 
timp, senatorul George McGovern, 
aproape ignorat de aparatul Parti
dului democrat, a înregistrat o as
censiune spectaculoasă, iar Hubert 
Humphrey a reuşit cu greu să-şi 
păstreze o poziţie modestă pina la 
aceste ultime alegeri. Proporţiile ne
aşteptate ale victoriilor guvernato
rului Wallace, în special, în Florida 
Si Alabama, sínt lotuşi de natură să 
ilustreze menţinerea divizării elec
toratului democrat, simultan cu o 
accentuare a delimitării orientărilor 
politice în cadrul acestuia.

La o analiză mai alenlă a campa
niei electorale desfăşurate în cadrul 
preliminariilor de pină acum, se con
stată că lipsa unui program politic 
clar constituie prima cauză a schim
bărilor înregistrate în echipa prota
goniştilor democraţi. Totodată, acest 
fapt a făcut ca Partidul democrat 
să nu poată reuni în jurul unei 
personalităţi toate forţele sale pen
tru a oferi o alternativă politică şi 
un contracandidat valoros preşedin
telui Nixon, hotărît să-şi reînnoiască 
mandatul. Senatorul Edmund Muskie 
şi-a pierdut prestigiul de favorit la 
obţinerea învestiturii partidului da

torită ambiguităţilor şi oscilaţiilor în 
poziţia adoptată faţă de diferitele 
probleme aflate în imediata atenţie 
a alegătorilor. Muskie s-a situat la 
centrul partidului încercînd iluzia de 
a-i reface unitatea prin atragerea 
democraţilor conservatori şi a ace
lora cu vederi mai liberale pretin- 
du-se Ia compromisuri şi echivocuri

care s-au dovedit lipsite de orice 
şansă.

în contrast cu fostul favorit, se
natorul George McGovern a căutat 
să-şi creeze o platformă politică de 
larg interes naţional prin evitarea 
rezervelor mărturisite sau nemărturi
site, pornind de la problemele de 
ordin local, care au ocupat în mod 
fireşc un loc central în campaniile 

' electorale ale preliminariilor. Expo
nent al curentului liberal din cadrul 
Partidului democrat, McGovern a in
terpretat atent preocupările şi neli
niştea alegătorilor americani luînd 
poziţie deschisă împotriva războiului 
din Vietnam pe care îl consideră 
drept sursa crizei politice şi morale

din societatea americană. El vede în 
încetarea neîntirziată şi necondiţio
nată a intervenţiei militare america
ne in Indochina şi retragerea tu
turor trupelor S.U.A. din această re
giune, singura soluţie realistă de 
ieşire a Statelor Unile din război. 
McGovern nu s-a oprit Ia condam
narea războiului, ci a acordat aten
ţie dificultăţilor economice, inechită
ţilor fiscale, creşterii preţurilor, ne
cesităţii unui program de revizuire 
a priorităţilor economice în sensul 
reducerii substanţiale a poverii chel
tuielilor militare, care grevează a- 
supra unor sfere vitale ale vieţii 
sociale, ceea ce a contribuit la as
censiunea sa electorală.

Spre deosebire de McGovern, se
natorul Hubert Humphrey, fost vice
preşedinte Sn perioada guvernării 
Administraţiei Johnson este conside
rat parte responsabilă în escalada
rea războiului şi handicapat, Sn con
secinţă, în campania electorală. Cu 
toate acestea, sesizind starea de spi
rit a opiniei publice, Humphrey s-a 
angajat in condamnarea războiului 

' din Vietnam, iniţiind chiar acţiuni 
Sn vederea suprimării tuturor fondu
rilor destinate susţinerii operaţiuni
lor militare din Indochina. Datorită 
acestei poziţii şi a criticilor formu
late la adresa programului econo
mic al actualei Administraţii, Hubert 
Humphrey a reuşit să refacă handi
capul obţinut în „victorii psihologi

ce" in alegerile din statele Indiana, 
Ohio, Pennsylvania, primele, de alt
iéi, după o serie de rezultate mo
deste în scrutinurile anterioare.

Deşi nu este agreat de vîrfurile 
partidului datorită concepţiilor sale 
rasiste, guvernatorul statului Alaba
ma, George Wallace, care pretinde 
mandatul democraţilor pentru a can
dida în alegerile prezidenţiale a re 
uşit să întrunească un număr mare 
da sufragii, speculînd cu abilitate 
nemulţumirile create în sînul anu
mitor comunităţi de aplicare a măsu
rilor de desegregare. Succesele sale 
electorale sínt circumscrise însă în 
statele Indiana, cunoscute pentru 
concepţiile lor segregaţionisie.

Chiar dacă aceste evoluţii nu se 
vor dovedi hotărîtoare în ceea ce 
priveşte alegerea persoanei care ar 
urma să fie investită de Convenţia 
Partidului democrat ele denotă ac
centuarea delimitărilor în rinduriie 
electoratului democrat, fapt care nu 
va putea fi ignorat la Miami Beach. 
Deşi vîrfurile Partidului democrat a- 
grează pe senaţorul Hpbert Huni' 
phrey, nu poate fi trecut cu vederea 
ecoul poziţiilor senatorului McGo 
vern, îndeosebi în rîndul maselor de 
alegători tineri care însumează, după 
unele statistici, peste 25 milioane de 
voturi, suficient de multe pentru a 
înclina balanţa electorală în favoa 
rea . acestora,

PAUL DIACONU

rarea drepturilor oamenilor muncii a 
devenit obiectivul politicii sociale 
şi economice a guyernului, primul 
ministru a indicat că in condiţiile 
actuale accentul trebuie pus pe ne 
cesitatea asigurării unui nivel de trai 
minim pentru aceia care se află 
chiar Ia limita sărăciei. în context, 
premierul indian a cerut ca în bă
tălia împotriva sărăciei, in care sint 
angajate sectoare largi ale societăţii 
indiene, muncitorii, şi organizaţiile 
sindicale să acţioneze ca reprezen
tanţi ai păturilor lipsite de privilegii. 

Apreciind că anul acesta, ca şi 
anii viitori, reprezintă o perioadă de 
importanţă deosebită în economia 
Indiei, primul ministru Indira Gandhi 
a spus că, pentru a face faţă cerin 
ţelor şi sarcinilor, întregul popor 
trebuie să manifeste înţelegere şi 
să depună efort.

După eşuarea 
tentativei 

de lovitură 
de stat 

din Burundi
Bujumbura 4 (Agerpres). — După 

cum informează agenţia France 
Presse, mai mulţi militari şi foşti mi
niştri în guvernul de ia Bujumbura 
au fost arestaţi, în urma evenimente
lor de la sfîrşitul săptămînii trecute, 
îndreptate împotriva regimului_ colo
nelului Michel Micombero. Miercuri 
seara, postul de radio burundez a 
difuzat un comunicat oficial, Sn caro 
se anunţa că armata stăpîneşte si
tuaţia şi că toate clădirile oficiale 
sint păzite de soldaţi. Totodată, co
municatul îi chema pe cetăţenii bu- 
rundezi „să se organizeze în vederea 
unei lupte eventuale împotriva unor 
noi agresiuni ale imperialismului".

Paralel cu întărirea măsurilor de 
securitate, in unele puncte activita
tea a revenit la normal. Postul de 
radio Bujumbura a anunţat că aero
portul din capitala ţării a fost redes
chis, miercuri, traficului normal.

Potrivit unor surse oficiale burun- 
deze, încercarea de lovitură de stat 
a fost pusă Ia cale de unele „ele
mente tribaliste şi monarhiste“, aju
tate de „mercenari străini“. Postul 
de radio burundez, reluat de agenţia 
Reuter, a anunţat că mai multe sute 
de persoane şi-au pierdut viaţa in 
cursul luptelor dintre forţele fidele 
regimului şi elementele participante 
la tentativa de lovitură de stat.

0  declaraţie 
a P. C. 

din Ecuador
Guayaquil 4 (Agerpres). — Parti

dul Comunist din Ecuador se pro
nunţă pentru unitatea tuturor forţe
lor din ţară în vederea unei lupte 
comune pentru apărarea bogăţiilor 
naţionale ecuadoriene împotriva ex
ploatării lor de către monopolurile 
străine — se arată într-o declaraţie 
difuzată de conducerea partidului, la 
Guayaquil, şi reluată de agenţia 
Prensa Latina. Declaraţia reafirmă ho- 
tărîrea Partidului Comunist din Ecua
dor de a lupta pentru apărarea inte
reselor poporului şi ale naţiunii, pen
tru reforma agrară, drepturi demo
cratice şi sindicale şi pentru promo
varea unei politici externe indepen
dente care să constituia o expresie 
a solidarităţii poporului ecuadorian 
cu toate popoarele angajate Sn lupia 
împotriva imperialismului.

0  DUPĂ CUM TRANSMITE AGENŢIA KHAOSAN PATHET 
LAO, Sn cursul unor recente atacuri ale aviaţiei americane asu
pra teritoriilor eliberate, alte trei avioane si două elicoptere 
aparţinind lorţelor aeriene ale S.U.A. au főst doborîte de pa
trioţii laoţieni.

Cu acestea, numărul avioanelor şi elicopterelor americane 
doborîte deasupra Laosului se ridică la 2 364.

0  AGENŢIA D.P.A. ANUNŢĂ că, joi dimineaţa, a avut loc 
Ia Bonn, o nouă întrevedere între cancelarul Willy Brandt şi 
liderul creştin-demOcrat, Rainer Barzel. La sfîrşitul convorbirii,

. purtătorul de cuvînt guvernamental, Conrad Ahlers, a subliniat 
că s-a căzut de acord ca dezbaterea în Bundestag a ratificării 
în cadrul celei de-a doua si celei de-a treia lecturi a tratatelor 
încheiate cu Uniunea Sovietică ,şî Polonia să aibă loc în zilele 
de marţi şi miercuri, săptămîfia viitoare.

0  ÎN STAŢIUNEA BULGARĂ DRUJBA, lingă Varna, con
tinuă lucrările sesiunii Consiliului Federaţiei Democrate Inter
naţionale a Femeilor.

In cuvîntul rostit în şedinţă plenară, Suzana Gâdea, preşedinta 
Consiliului Naţional al Femeilor din. Republica Socialistă Româ
nia, conducătoarea delegaţiei române la sesiune, s-a referit ia 
activitatea Federaţiei în direcţia întăririi unităţii de acţiune a 
femeilor din lumea întreagă, in lupta pentru drepturi egale, 
libertate şi democraţie, pentru independenţă naţională, pace 
şi progres.

0  ALEXEI KOSÍGH1N, preşedintele Consiliului de Miniştri 
ai U.R.S.S., l-a primit, la 4 mai, la Kremlin, pe Valery Giscard 
d'Estaing, ministrul economiei şi finanţelor al Franţei, sosit Sn 
vizită în U.R.S.S. După cum relatează agenţia TASS, întreve
derea a prilejuit un amplu schimb de păreri privind dezvolta
rea relaţiilor sovieto-franceze în diferite domenii, precum şî 
adîncirea colaborării economice, tehnice şi industriale bilaterale.

Valery Giscard d'Estaing a avut convorbiri si cu Nikolai 
Patolicev, ministrul comerţului exterior al U.R.S.S.

0  UN NUMĂR DE 112 DEPUTAŢI LABURIŞTI au semnat o 
moţiune adresată cancelarului R.F. a Germaniei, Willy Brandt, 
prin care î$i exprimă sprijinul faţă de politica guvernului său 
de îmbunătăţire a relaţiilor cu ţările socialiste din Europa. în 
moţiune se apreciază că politica guvernului vest-german de 
dezvoltare a relaţiilor cu ţările socialiste corespunde intereselor 
tuturor naţiunilor şi popoarelor continentului nostru.

0  NORODOM SLANUK, şeful stalului cambodgian,, preşedin
tele Frontului Naţional Unit al Cambodgiei, care efectuează o 
vizită în Republica Populară Democrată Coreeană, a fost oaspe
tele oraşului Sariwon, relatează agenţia A.C.T.C. în cursul 
acestei vizite, Norodom. Sianuk a  fost însoţit de Kim Ir Sen, 
şeful statului, preşedintele Cabinetului de Miniştri al R.P.D. 
Coreene. ,

0  FIDEL CASTRO, prim-secretar al Comitetului Central al 
Partidului Comunist din Cuba, primul ministru al Guvernului 
Revoluţionar al Republicii Cuba, va vizita, în fruntea unei de
legaţii de partid şi , guvernamentale, la mijlocul lunii iunie, 
Republica Democrată. Germană.

0  LA VARŞOVIA au început joi lucrările unei consiătuiri 
naţionale a activului politic şi economic, consacrate perfecţio
nării activităţii din domeniul investiţiilor şi construcţiilor. La 
consfătuire participă Edward' Gierek, prim-secretar a i , C.C. al 
P.M.U.P., Piotr Jaroszewicz, preşedintele, Consiliului de Miniştri, 
şi alţi conducători de partid şi de stat polonezi.

Consfătuirea a fost deschisă de premierul Piotr Jaroszewicz. 
Raportul a fost • prezentat* de Jan Mitrega, vicepreşedinte al 
Consiliului de Miniştri.
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